

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်

ဘဏ္ဍာရေးနှင့်အခွန်ဝန်ကြီးဌာန

ဝန်ကြီးရုံး

အမိန့်ကြော်ငြာစာ

အမှတ်၊ ၄၇၂/၂၀၁၂

နေပြည်တော်၊ ၁၃၇၄ ခုနှစ်၊ တော်သလင်းလဆန်း ၃ ရက်

(၂၀၁၂ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁၈ ရက်)

၁။ ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရနှင့် လာအိုပြည်သူ့ဒီမိုကရက်တစ်နိုင်ငံအစိုးရတို့ အကြား ဝင်ငွေအပေါ် အခွန်နှစ်ထပ်မကျသင့်စေရန် ရှောင်ရှားရေးနှင့် ဝင်ငွေအပေါ် အခွန်ဆောင်ခြင်း နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရှောင်တိမ်းမှုအား ကာကွယ်တားဆီးရေး သဘောတူစာချုပ်အား ၂၀၀၉ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံ၌ ချုပ်ဆိုခဲ့ပြီး၊ ၎င်းစာချုပ်၏ အပိုဒ် ၂၈ အရ ပြည်တွင်း ဆောင်ရွက်ရန်ရှိသည့်ကိစ္စများကို ၂၀၁၀ ခုနှစ် ၊ စက်တင်ဘာ လ ၂၀ ရက်နေ့တွင် ဆောင်ရွက်ပြီး ဖြစ်ပါသည်။

၂။ သို့ပါ၍ ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၃၁ နှင့် ပုဒ်မ ၅၁ တို့တွင် ပြဌာန်းချက်များအရ ဘဏ္ဍာရေးနှင့် အခွန်ဝန်ကြီးဌာနသည် အောက်ဖော်ပြပါ စာချုပ်တွင်ပါရှိသော သတ်မှတ်ချက်များနှင့်ပတ်သက်၍ ပင်ရင်းမှ နုတ်ယူပေးသွင်းသည့်အခွန်အား ၂၀၁၁ ခုနှစ် ၊ ဧပြီ လ ၁ ရက်နေ့ မှစ၍လည်းကောင်း၊ အခြားဝင်ငွေနှင့် စပ်လျဉ်းသည့်အခွန်အား ၂၀၁၂ ခုနှစ် ၊ ဧပြီ လ ၁ ရက်နေ့ မှစ၍လည်းကောင်း အကျိုးသက်ရောက်စေလိုက်သည်-

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရနှင့် လာအိုပြည်သူ့ဒီမိုကရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံအစိုးရ တို့အကြား

ဝင်ငွေအပေါ် အခွန်နှစ်ထပ်မကျသင့်စေရန်ရှောင်ရှားရေးနှင့်

ငွေကြေးဆိုင်ရာ ရှောင်တိမ်းမှုအား ကာကွယ်တားဆီးရေးသဘောတူစာချုပ်

ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရနှင့် လာအိုပြည်သူ့ဒီမိုကရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံ အစိုးရတို့သည်-

ဝင်ငွေအပေါ် အခွန်နှစ်ထပ် မကျသင့်စေရန်ရှောင်ရှားရေးနှင့် ဝင်ငွေပေါ်တွင်အခွန်ထမ်း ဆောင်ခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရှောင်တိမ်းမှုအား ကာကွယ်တားဆီးရန်အတွက် သဘောတူစာချုပ် ချုပ်ဆို လိုသည့်ဆန္ဒရှိကြသောကြောင့် အောက်ဖော်ပြပါအတိုင်း သဘောတူညီကြပါသည်။

အပိုဒ်-၁

အကျိုးသက်ရောက်သည့်ပုဂ္ဂိုလ်

ဤသဘောတူစာချုပ်သည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ သို့မဟုတ် နှစ်နိုင်ငံလုံးတွင် နေထိုင်သည့် အခွန်ထမ်းဆောင်ရန် တာဝန်ရှိသောပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် သက်ဆိုင်စေရမည်။

အပိုဒ်-၂

အကျုံးဝင်သည့်အခွန်များ

၁။ ဤသဘောတူစာချုပ်သည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံကဖြစ်စေ၊ ယင်း၏နိုင်ငံရေးအရ ခွဲခြားထားသော ပြည်နယ်/တိုင်း သို့မဟုတ် ဒေသဆိုင်ရာအာဏာပိုင်များအတွက် မည်သည့်နည်းလမ်းဖြင့်မဆို၊ ဝင်ငွေပေါ်တွင်စည်းကြပ်သော အခွန်များနှင့် သက်ဆိုင်စေရမည်။

၂။ အခြေပစ္စည်း အရင်းအနှီးများ တန်ဖိုးမြှင့်တက်လာခြင်းအပေါ် ကျသင့်သည့်အခွန်၊ လုပ်ငန်းများမှပေးချေသည့် စုစုပေါင်း လုပ်ခများ သို့မဟုတ် လစာများအပေါ် ကျသင့်သည့် အခွန်နှင့် ရွှေ့ပြောင်းနိုင်သောပစ္စည်း သို့မဟုတ် မရွှေ့မပြောင်းနိုင်သောပစ္စည်းများကို လွှဲပြောင်းခြင်းမှ ရရှိသည့် မြတ်စွန်းငွေအပေါ် ကျသင့်သည့် အခွန်များအပါအဝင် ဝင်ငွေစုစုပေါင်း သို့မဟုတ် ဝင်ငွေအစိတ်အပိုင်းပေါ်တွင် စည်းကြပ်ကောက်ခံသည့် အခွန်အားလုံးကို ဝင်ငွေပေါ်တွင် ကောက်ခံသည့်အခွန်များဟု မှတ်ယူရမည်။

၃။ ဤသဘောတူစာချုပ်နှင့် သက်ဆိုင်စေရမည့် တည်ဆဲအခွန်များမှာ အထူးအားဖြင့်-

(က) ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတွင်-

ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေအရ စည်းကြပ်သည့်ဝင်ငွေခွန်၊

(နောင်တွင် 'မြန်မာအခွန်' ဟု ရည်ညွှန်းမည်။)

(ခ) လာအိုပြည်သူ့ဒီမိုကရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံတွင်-

(နောင်တွင် 'လာအိုပီဒီအာရ်' ဟု ရည်ညွှန်းမည်။)

(၁) စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၏အမြတ် (ဝင်ငွေ) ပေါ်တွင် ကျသင့်သည့်အခွန်၊

(၂) တစ်ဦးချင်းပုဂ္ဂိုလ်များ၏ ဝင်ငွေအပေါ်ကောက်ခံသည့်အခွန်၊

(နောင်တွင် 'လာအိုအခွန်' ဟု ရည်ညွှန်းမည်။)

၄။ ဤသဘောတူစာချုပ် လက်မှတ်ရေးထိုးပြီးသည့် နေ့ရက်နောက်ပိုင်းတွင် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံက ဤအပိုင်းတွင် ရည်ညွှန်းသောတည်ဆဲအခွန်များတိုးချဲ့၍ဖြစ်စေ၊ အစားထိုး၍ဖြစ်စေ၊ ဝင်ငွေပေါ်တွင် စည်းကြပ်ကောက်ခံသည့် တူညီသော သို့မဟုတ် အနှစ်သာရအားဖြင့် အလားတူသောအခွန်များသည် လည်းဤစာချုပ်တွင် အကျုံးဝင်သက်ဆိုင်စေရမည်။ နှစ်နိုင်ငံမှအခွင့်ရ အာဏာပိုင်များသည် မိမိတို့ နိုင်ငံ၏ အခွန်ဥပဒေများ၏ အခြေခံအချက်အလက်များ အပြောင်းအလဲရှိပါက အချင်းချင်းအသိပေး အကြောင်းကြားရမည်။

၅။ စာချုပ်ပါနိုင်ငံတစ်ခုခုမှ အကြောင်းကြောင်းကြောင့် အခွန်ဥပဒေ ပြင်ဆင်ခြင်းများ ပြုလုပ် သဖြင့် ဤသဘောတူစာချုပ်၏ ယေဘုယျအခြေခံမူများအား မထိခိုက်စေဘဲ စာချုပ်ပါ မည်သည့် အပိုင်းကိုမဆို ပြင်ဆင်ရန်လိုအပ်ပါက သံတမန်နည်းလမ်းအရ စာလွှာများလဲလှယ်၍ဖြစ်စေ၊ ယင်းတို့၏ အခြေခံဥပဒေပါ နည်းလမ်းများအရ ဆောင်ရွက်၍ဖြစ်စေ၊ နှစ်ဖက်သဘောတူညီမှုဖြင့် လိုအပ်သည့် ပြင်ဆင်မှုကို ပြုလုပ်နိုင်သည်။

အပိုင်း-၃

ယေဘုယျအဓိပ္ပါယ်ဖော်ပြချက်များ

၁။ ဤသဘောတူစာချုပ်ပါ ကိစ္စရပ်များအလို့ငှာ ရှေ့နောက်စကားရပ်တို့၏ အဓိပ္ပါယ်အရ အခြား နည်းမလိုအပ်လျှင်-

- (က) 'မြန်မာနိုင်ငံ' ဆိုသည်မှာ ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံကိုဆိုသည်။
- (ခ) 'လာအိုပီဒီအာရ်' ဆိုသည်မှာ လာအိုပြည်သူ့ ဒီမိုကရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံ၏ နယ်နမိတ် ဖြစ်ပြီး ပထဝီဝင် သဘောအရ အသုံးပြုပါက ယင်း၏ရေပြင်နယ်နမိတ်၊ ရေပြင် နယ်နမိတ်ပြင်ပဖြစ်ပါက လာအိုပြည်သူ့ဒီမိုကရက်တစ် သမ္မတ နိုင်ငံ၏ ဥပဒေအရ ဖြစ်စေ၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဥပဒေအရဖြစ်စေ မြစ်အောက် ကြမ်းပြင်ရှိ သဘာဝအရင်း အမြစ်များ၊ ရေအောက်မြေဆီလွှာနှင့် ရေအရင်းအမြစ်များအား အပြည့်အဝအသုံးချ ခွင့်နှင့် ရှာဖွေ တူးဖော်ခွင့်ရရှိသည့် မည်သည့် နယ်မြေမဆို ပါဝင်သည့် ယင်း၏အမျိုး သားနယ်နိမိတ်ကိုဆိုသည်။
- (ဂ) 'စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ' နှင့် 'အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ' ဆိုသည့် စကားရပ်များသည် ရှေ့နောက်စကားရပ်တို့၏ အဓိပ္ပါယ်အရ လိုအပ်သည့်အတိုင်း ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံ သို့မဟုတ် လာအိုပီဒီအာရ်နိုင်ငံကို ဆိုသည်။

(ဃ) 'တိုင်းရင်းသား' ဆိုသည့်စကားရပ်သည်-

(၁) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ တိုင်းရင်းသားဖြစ်မှု၊ သို့မဟုတ် နိုင်ငံသားဖြစ်မှုရရှိသည့် ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးဦး၊

(၂) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခု၏ အတည်ဖြစ်လျက်ရှိသော ဥပဒေများအရ တရားဝင် ပုဂ္ဂိုလ်၊ အစုစပ်လုပ်ငန်း၊ အသင်းအဖွဲ့နှင့် အခြားတရားဝင် အဖွဲ့အစည်း တစ်ခုခု ကို ဆိုသည်။

(င) 'ပုဂ္ဂိုလ်'ဟူသောစကားရပ်တွင် လူပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦး၊ ကုမ္ပဏီတစ်ခု၊ လူပုဂ္ဂိုလ်များ ပါဝင် သောပုဂ္ဂိုလ်စု သို့မဟုတ် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွန်ဥပဒေများအရ အခွန်ကိစ္စများ အလို့ငှာ ပုဂ္ဂိုလ်အဖြစ်မှတ်ယူသည့် အခြားတရားဝင် အဖွဲ့အစည်းများ ပါဝင် သည်။

(စ) 'စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏လုပ်ငန်း' နှင့် 'အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏လုပ်ငန်း' ဆိုသည့် စကား ရပ်များသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ နေထိုင်သူက လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်သော လုပ်ငန်းနှင့် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ နေထိုင်သူက လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်သော စီးပွားရေးလုပ်ငန်း အသီးသီးကိုဆိုသည်။

(ဆ) 'ကုမ္ပဏီ' ဆိုသည့်စကားရပ်သည် တရားဝင် အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုခု သို့မဟုတ် အခွန် ကိစ္စများအတွက် တရားဝင်အဖွဲ့အစည်းအဖြစ် မှတ်ယူခြင်းခံရသည့် တရားဝင်အဖွဲ့ အစည်း တစ်ခုခုကိုဆိုသည်။

(ဇ) 'အခွန်'ဆိုသည့် စကားရပ်သည် ရှေ့နောက်စကားရပ်တို့၏ အဓိပ္ပာယ်အရ လိုအပ် သည့် အတိုင်း မြန်မာအခွန် သို့မဟုတ် လာအိုအခွန်ကို ဆိုသည်။

(ဈ) 'အခွင့်အာဏာပိုင်' ဆိုသည့် စကားရပ်သည်-

(၁) မြန်မာနိုင်ငံအတွက်ဖြစ်လျှင် ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရ၊ ဘဏ္ဍာရေးနှင့်အခွန်ဝန်ကြီးဌာန၊ ဝန်ကြီး သို့မဟုတ် ယင်း၏အခွင့်အာဏာ လွှဲအပ်ထားသော ကိုယ်စားလှယ်၊

(၂) လာအိုပီဒီအာရ်နိုင်ငံအတွက်ဖြစ်လျှင် လာအိုပြည်သူ့ဒီမိုကရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံ အစိုးရ၊ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး သို့မဟုတ် ယင်း၏အခွင့်အာဏာ လွှဲအပ်ထားသော ကိုယ်စားလှယ် တို့ကိုဆိုသည်။

(ည) ‘အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး’ ဟူသောစကားရပ်သည် အခြား စာချုပ်ဝင် နိုင်ငံအတွင်း၌သာ ရေယာဉ် သို့မဟုတ် လေယာဉ် သို့မဟုတ် မော်တော်ယာဉ်ဖြင့် သယ်ယူပို့ဆောင်ခြင်းလုပ်ငန်းမှအပ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံက ဆောင်ရွက်သော ရေယာဉ် သို့မဟုတ် လေယာဉ် သို့မဟုတ် မော်တော်ယာဉ် ဖြင့်ဖြစ်သော သယ်ယူပို့ဆောင်ခြင်း လုပ်ငန်း တစ်ခုခုကိုဆိုသည်။

၂။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံသည် မည်သည့်အချိန်တွင်မဆို ဤသဘောတူစာချုပ်အရဆောင်ရွက်ရာ၌ စကားရပ်တစ်ခုခုသည် အဓိပ္ပာယ် ဖွင့်ဆိုထားခြင်း မရှိလျှင် ရှေ့နောက်စကားရပ်တို့နှင့် မဆန့်ကျင် ပါက ထိုစကားရပ်ကို ဤစာချုပ်အရ အကျိုးသက်ရောက်သည့် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ အခွန်ဥပဒေတွင် ထိုအချိန်၌တည်ရှိသည့် အဓိပ္ပာယ်အတိုင်း၊ ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ အခြားဥပဒေများက ထိုနိုင်ငံတွင် အကျိုးသက်ရောက်နေသည့် အခွန်ဥပဒေပါ အဓိပ္ပာယ် သတ်မှတ်ချက်ကို ဖုံးလွှမ်းထားသည့်အတိုင်း အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုရမည်။

အပိုဒ်-၄

ဌာနပုဂ္ဂိုလ်

၁။ ဤသဘောတူစာချုပ်နှင့်ပတ်သက်၍ ‘စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်’ ဆိုသည့် စကားရပ်သည် ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဥပဒေအရ ဇာတိဖြစ်ခြင်း၊ မှီတင်းနေထိုင်ခြင်း၊ လုပ်ငန်းအားစီမံခန့်ခွဲသည့် နေရာဖြစ်ခြင်း သို့မဟုတ် အလားတူသဘောသက်ဝင်သည့်အကြောင်းများကြောင့် အခွန်ပေးဆောင် ရန်တာဝန်ရှိသည့် ပုဂ္ဂိုလ်၊ ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံနှင့် ယင်း၏နိုင်ငံရေးအရခွဲခြားထားသော ပြည်နယ်/တိုင်း ဒေသကြီး သို့မဟုတ် ဒေသဆိုင်ရာအာဏာပိုင်ကိုဆိုသည်။

၂။ အပိုဒ်ခွဲ - ၁ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးသည် စာချုပ်ဝင် နှစ်နိုင်ငံလုံး၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ပါက ယင်း၏အဆင့်အတန်းကို အောက်ဖော်ပြပါအတိုင်း သတ်မှတ်ရမည်-

(က) ထိုသူ၌ အမြဲတမ်းနေထိုင်ရာ အိမ်ဂေဟာရှိလျှင် ယင်းစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ် အဖြစ် မှတ်ယူရမည်။ ထိုသူ၌ အမြဲတမ်းနေထိုင်ရာ အိမ်ဂေဟာသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ နှစ်နိုင်ငံလုံး၌ရှိလျှင် ၎င်း၏စီးပွားရေးနှင့် ကိုယ်ရေးကိုယ်တာဆက်သွယ်မှု အနီးစပ်ဆုံး (အဓိကကျသောအကျိုး စီးပွားများတည်ရှိရာ) ရှိသော စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌သာ ဌာနပုဂ္ဂိုလ် ဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

(ခ) ထိုသူသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံနှစ်နိုင်ငံလုံးတွင် အမြဲတမ်းနေထိုင်ရာ အိမ်မရှိလျှင်သော်လည်းကောင်း၊ အဓိကကျသော အကျိုးစီးပွားတည်ရှိရာစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံကို မသတ်မှတ်နိုင်

လျှင်သော်လည်းကောင်း၊ ယင်းနေထိုင်လေ့ရှိသောစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

- (ဂ) ထိုသူသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံနှစ်နိုင်ငံလုံးတွင် နေထိုင်လေ့ရှိလျှင်သော်လည်းကောင်း၊ မရှိလျှင်သော်လည်းကောင်း၊ ယင်းနိုင်ငံသားဖြစ်သော စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။
- (ဃ) ထိုသူသည်စာချုပ်ဝင်နှစ်နိုင်ငံစလုံး၏ နိုင်ငံသားဖြစ်လျှင်သော်လည်းကောင်း၊ မဖြစ်လျှင်သော်လည်းကောင်း၊ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်ရ အာဏာပိုင်များက နှစ်ဖက်သဘောတူညီချက်ဖြင့် ဖြေရှင်းရမည်။

၃။ အထက်စာပိုဒ်ခွဲ ၁ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးတစ်ယောက်မှ တစ်ပါး အခြားသူတစ်ဦးသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ နှစ်နိုင်ငံလုံး၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ပါက ယင်း၏ထိရောက်သော စီမံခန့်ခွဲမှုရှိသည့်နေရာ (ရုံးချုပ်) တည်ရှိရာစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ် ဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။ ထိရောက်သော စီမံခန့်ခွဲမှုတည်ရှိရာနေရာကို သတ်မှတ်နိုင်ခြင်းမရှိပါက စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင်များ၏ နှစ်ဖက်သဘောတူညီချက်ဖြင့် ဖြေရှင်းရမည်။

အပိုဒ်-၅

အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန

၁။ ဤသဘောတူစာချုပ်ပါ ကိစ္စရပ်များအလို့ငှာ ‘အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန’ ဟူသော စကားရပ်သည် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတစ်ရပ်ရပ်၏ လုပ်ငန်းအဝဝကိုဖြစ်စေ၊ တစ်စိတ်တစ်ဒေသကိုဖြစ်စေ လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်သည့် ပုံသေလုပ်ငန်းတည်ရှိရာနေရာကိုဆိုသည်။

၂။ ‘အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန’ ဆိုသည့်စကားရပ်တွင် အထူးသဖြင့် အောက်ဖော်ပြပါတို့ပါဝင်စေရမည်-

- (က) စီမံအုပ်ချုပ်ရာနေရာ၊
- (ခ) ဌာနခွဲ၊
- (ဂ) ရုံး၊
- (ဃ) စက်ရုံ၊
- (င) အလုပ်ရုံ၊

(စ) သတ္တုတွင်း၊ ရေနံတွင်း၊ သို့မဟုတ်ဓာတ်ငွေ့တွင်း၊ ကျောက်တွင်း၊ သစ် သို့မဟုတ် သစ်တောထွက်ပစ္စည်း အပါအဝင်ဖြစ်သည့် သဘာဝအရင်းအမြစ်များ တူးဖော် သည့်နေရာ၊ သဘာဝအရင်းအမြစ်များ ရှာဖွေစူးစမ်းခြင်း သို့မဟုတ် သဘာဝ အရင်းအမြစ်များ တူးဖော်ရာတွင် အသုံးပြုသည့် တူးစင်၊ သင်္ဘော သို့မဟုတ် လေယာဉ်၊

(ဆ) ယာခင်း သို့မဟုတ် စိုက်ခင်း ။

၃။ 'အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည် ရာဌာန' ဆိုသည့်စကားရပ်တွင် အောက်ပါတို့လည်းပါဝင်သည်-

(က) အဆောက်အဦ ဆောက်လုပ်သည့်နေရာ၊ ဆောက်လုပ်ခြင်း၊ ဖွဲ့စည်းခြင်း၊ တပ်ဆင်ခြင်း၊ စီမံကိန်း သို့မဟုတ် ယင်းစီမံကိန်းနှင့်စပ်လျဉ်းသည့် ကြီးကြပ်မှု ဆောင်ရွက်ချက်များနှင့် ဆက်စပ်သည့် ဆောင်ရွက်ချက်များဖြစ်ပြီး ၎င်းတည် နေရာစီမံကိန်း သို့မဟုတ် ဆောင်ရွက်ချက်များသည် ခြောက်လထက် ပိုစေရမည်၊

(ခ) ယင်း၏အလုပ်သမားများ သို့မဟုတ် အခြားဆက်နွယ်နေသည့် ပုဂ္ဂိုလ်များကဆောင် ရွက်သည့် အကြံပေး ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ အပါအဝင် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ ဖြစ်ပြီး ထိုသို့ဆောင်ရွက်မှုသည် (လုပ်ငန်းတူ သို့မဟုတ် ဆက်နွယ်နေသည့် လုပ်ငန်း) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုအတွင်း မည်သည့် ၁၂ လတာ ကာလအတွင်းမဆို တစ်ဆက် တည်း သို့မဟုတ် စုစုပေါင်း ၆ လ ထက်ပိုမိုရမည်။

၄။ ဤစာပိုဒ်၏ ရှေ့စာပိုဒ်များတွင် မည်သို့ပင် ပြဋ္ဌာန်းစေကာမူ 'အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန' ဟူသောစကားရပ်တွင် အောက်ပါတို့ပါဝင်ခြင်းမရှိဟု မှတ်ယူရမည်-

(က) လုပ်ငန်းတစ်ခုနှင့် သက်ဆိုင်သည့်ကုန်စည်များ သို့မဟုတ် အထွေထွေကုန် ပစ္စည်းများ ကိုသိုလှောင်ရန်၊ ခင်းကျင်းပြသရန် သို့မဟုတ် ဖြန့်ဖြူးရန်ကိစ္စ သက်သက် အတွက်သာ အသုံးပြုခြင်း၊

(ခ) သိုလှောင်ရန်၊ ခင်းကျင်းပြသရန် သို့မဟုတ် ဖြန့်ဖြူးရန်ကိစ္စသက်သက် အတွက်သာ လုပ်ငန်းပိုင် ကုန်စည်များ သို့မဟုတ် အထွေထွေ ကုန်ပစ္စည်းများကို ထိန်းသိမ်းထား ရှိခြင်း၊

(ဂ) အခြားလုပ်ငန်းက အဆင့်ဆင့် ပြုပြင်လုပ်ကိုင်ရန် ကိစ္စအတွက်သာ လုပ်ငန်းပိုင် ကုန်စည်များ သို့မဟုတ် အထွေထွေ ကုန်ပစ္စည်းများကို ထိန်းသိမ်းထားရှိခြင်း၊

- (ဃ) လုပ်ငန်းအတွက် ကုန်စည်များ သို့မဟုတ် အထွေထွေကုန်ပစ္စည်းများ ဝယ်ယူရန် သို့မဟုတ် သတင်းအချက်အလက်များ စုဆောင်းရန် ကိစ္စအတွက်သာ သတ်မှတ်ထားသော ပုံသေလုပ်ငန်း တည်ရှိရာနေရာကို စီမံထားရှိခြင်း၊
- (င) လုပ်ငန်းအတွက် ကြော်ငြာခြင်း၊ သတင်းအချက်အလက် ပံ့ပိုးပေးခြင်း၊ သိပ္ပံဆိုင်ရာ သုတေသနပြုခြင်း သို့မဟုတ် အသင့်ပြင်ဆင်သည့် သို့မဟုတ် အထောက်အကူ သဘောရှိသည့် အလားတူ ဆောင်ရွက်ချက်များအတွက် ဆောင်ရွက်မည့်ပုံသေလုပ်ငန်း နေရာကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ခြင်း၊
- (စ) စာပိုဒ်ခွဲ(က) မှ (င) အထိဖော်ပြထားသော မည်သည့် လုပ်ဆောင်ချက်များကိုမဆို ပူးတွဲ၍ ဆောင်ရွက်ရန် စီမံထားရှိသည့် ပုံသေလုပ်ငန်းဖြစ်ပြီး၊ ထိုစီးပွားရေးလုပ်ငန်း အတွက် လုပ်ဆောင်မှုအားလုံးသည် အသင့်ပြင်ခြင်း သို့မဟုတ် အထောက်အကူ ပြုခြင်း သဘောသက်ရောက်သည့် လုပ်ငန်းများအား ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ခြင်း။

၅။ စာပိုဒ် ၁ နှင့် ၂ တို့တွင် မည်သို့ပင် ပြဋ္ဌာန်းပါရှိစေကာမူ စာပိုဒ် ၆ အရ လွတ်လပ်သည့် ကိုယ်စားလှယ်မဟုတ်သော ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံတွင် အခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံအတွက် ကိုယ်စားပြု၍ အောက်ဖော်ပြပါအတိုင်း ဆောင်ရွက်ပေးလျှင် ယင်းလုပ်ငန်းသည် ပထမ ဖော်ပြသော စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ဌာနေလုပ်ငန်း တည်ရှိသည်ဟု အောက်ပါ ကိစ္စရပ်များတွင် မှတ်ယူရ မည်ဖြစ်ပြီး ယင်းပုဂ္ဂိုလ်သည်-

- (က) စာပိုဒ် ၃ ပါ အရ ပုဂ္ဂိုလ်ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ချက်များနှင့် မရှိဘဲလျက်လည်းကောင်း ၊ ပုံသေလုပ်ငန်း တည်ရှိသော်လည်း ဌာနေအခြေချလုပ်ငန်းအဖြစ် ပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ သတ်မှတ်နိုင်ခြင်း မရှိဘဲလျက်လည်းကောင်း၊ ထိုပုဂ္ဂိုလ်သည် ပုံသေလုပ်ငန်းနေရာမှ လုပ်ငန်းတစ်ခု၏ အမည်ဖြင့် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ကန်ထရိုက်များ အောင်မြင်ပြီး မြောက်အောင် ဆောင်ရွက်လေ့ရှိခြင်း၊
- (ခ) ထိုသို့စာချုပ်ချုပ်ဆိုရန် အာဏာမရှိသော်လည်း ပထမဖော်ပြသော စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ တွင်ကုန်စည် သို့မဟုတ် အထွေထွေ ကုန်ပစ္စည်းများကို လုပ်ငန်း၏ကိုယ်စား ပုံမှန် ဖြန့်ဖြူး ပေးလေ့ရှိခြင်း။

၆။ ဤအပိုဒ်၏အထက်စာပိုဒ်များတွင် မည်သို့ပင်ပြဋ္ဌာန်းချက်များပါရှိစေကာမူ ထပ်ဆင့်အာမခံ ခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်းသောကိစ္စရပ်မှတစ်ပါး စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ အာမခံလုပ်ငန်းတစ်ရပ်သည် အခြားစာချုပ် ဝင်နိုင်ငံ၏ နယ်ပယ်အတွင်း စာပိုဒ် ၇ နှင့်သက်ဆိုင်သော တစ်သီးတစ်ခြား အဆင့်အတန်းရှိ ကိုယ်စား လှယ်မဟုတ်သူမှတစ်ဆင့် ပရိမီယံစဘော်ငွေများ လက်ခံလျှင်ဖြစ်စေ၊ ထိုနယ်ပယ်ရှိလုပ်ငန်းများ

အတွက် အာမခံထားလျှင်ဖြစ်စေ ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရှိရာဌာနရှိသည် ဟု မှတ်ယူရမည်။

၇။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ လုပ်ငန်းတစ်ခုသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ လုပ်ရိုးလုပ်စဉ် လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်သူပွဲစား၊ အထွေထွေကော်မရှင်စား၊ ကိုယ်စားလှယ် သို့မဟုတ် အခြားလွတ်လပ်သော ကိုယ်စားလှယ်မှတစ်ဆင့် လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ရုံမျှဖြင့် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရှိရာဌာနရှိသည်ဟု မှတ်ယူခြင်းမပြုရ။ သို့ရာတွင် အဆိုပါကိုယ်စားလှယ်သည် ယင်း၏လုပ်ငန်း ပိုင်ရှင်အတွက် လုံးဝဥသံ့ သို့မဟုတ် လုံးဝဥသံ့ နီးပါးဆောင်ရွက်ပေးရခြင်းဖြစ်ပြီး ကိုယ်စားလှယ်နှင့် လုပ်ငန်းရှင်တို့အကြား ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်မှုများသည် စီးပွားရေးလက်ခွဲအခြေအနေမျိုး မဟုတ်ခဲ့ လျှင် ယင်းကို လွတ်လပ်သော ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် မှတ်ယူခြင်းမပြုရ။

၈။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သော ကုမ္ပဏီတစ်ခုသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ ကုမ္ပဏီ တစ်ခုအား (အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနမှတစ်ဆင့်ဖြစ်စေ၊ အခြားနည်းဖြင့်ဖြစ်စေ) ကြီးကြပ်ခြင်း သို့မဟုတ် ကြီးကြပ်ခြင်းကိုခံယူခြင်း သို့မဟုတ် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် စီးပွားရေး ဆောင်ရွက်ခြင်း ရှိရုံမျှဖြင့် ယင်းကုမ္ပဏီသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိကုမ္ပဏီ၏ အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန မဖြစ် စေရ။

အပိုဒ်-၆

မရွေ့မပြောင်းနိုင်သောပစ္စည်းမှဝင်ငွေ

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံမှ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်၏ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် တည်ရှိသောစိုက်ပျိုးရေး လုပ်ငန်းနှင့် သစ်တောလုပ်ငန်းများ အပါအဝင် မရွေ့မပြောင်းနိုင်သော ပစ္စည်းမှရရှိသော ဝင်ငွေ အပေါ် ယင်းအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံက အခွန်စည်းကြပ် ကောက်ခံနိုင်သည်။

၂။ 'မရွေ့မပြောင်းနိုင်သောပစ္စည်း' ဟူသော စကားရပ်သည် အဆိုပါပစ္စည်းတည်ရှိရာ စာချုပ်ဝင် နိုင်ငံ၏ ဥပဒေများတွင်ပါရှိသည့်အတိုင်း အဓိပ္ပါယ်သက်ရောက်စေရမည်။ ယင်းစကားရပ်တွင် မရွေ့မပြောင်းနိုင်သောပစ္စည်းနှင့် တွဲဖက်ဆက်စပ်သော ပစ္စည်း၊ လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးနှင့် သစ်တော လုပ်ငန်း၊ ရေလုပ်ငန်းတို့တွင် အသုံးပြုသည့် တိရစ္ဆာန်နှင့် အသုံးအဆောင် ပစ္စည်း၊ မြေယာပစ္စည်း နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ယေဘုယျ ဥပဒေပါပြဌာန်းချက်များနှင့် သက်ဆိုင်သော ရပိုင်ခွင့်များ၊ မရွေ့မပြောင်း နိုင်သောပစ္စည်းကို သုံးစွဲပိုင်ခွင့်၊ သတ္တုသိုက်များ၊ အရင်းအမြစ်များနှင့် သစ်နှင့် အခြားသစ်တောထွက် ပစ္စည်းများအပါအဝင် အခြားသဘာဝသယံဇာတများကို ထုတ်ယူခွင့် သို့မဟုတ် ထုတ်ယူခြင်းအတွက် အဖိုးစားနားအဖြစ် ပုံသေဖြစ်စေ၊ အတိုးအလျော့လုပ်၍ဖြစ်စေ ငွေပေးချေပိုင်ခွင့်များ ပါဝင်စေရမည်။

သင်္ဘောများ၊လေယာဉ်၊ မော်တော်နှင့် မော်တော်ယာဉ်တို့ကို မရွေ့မပြောင်းနိုင်သောပစ္စည်းဟု မှတ်ယူခြင်းမပြုရ။

၃။ အပိုဒ်ခွဲ ၁ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များသည် မရွေ့မပြောင်းနိုင်သောပစ္စည်းကို တိုက်ရိုက်အသုံးပြုခြင်း၊ ငှားရမ်းခြင်း သို့မဟုတ် အခြားနည်းဖြင့် အသုံးပြုခြင်းမှရရှိသော ဝင်ငွေနှင့်လည်း အကျုံးဝင်သက်ဆိုင်စေရမည်။

၄။ အပိုဒ်ခွဲ ၁ နှင့် ၃ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များသည် လုပ်ငန်းတစ်ခု၏ မရွေ့မပြောင်းနိုင်သောပစ္စည်းမှ ရရှိသည့်ဝင်ငွေနှင့် သီးခြားပုဂ္ဂလိက ဝန်ဆောင်မှု လုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်ရန် အသုံးပြုသော မရွေ့မပြောင်းနိုင်သော ပစ္စည်းမှရရှိသည့် ဝင်ငွေများနှင့်လည်း အကျုံးဝင်သက်ဆိုင်စေရမည်။

အပိုဒ်-၇

စီးပွားရေးလုပ်ငန်းမှအမြတ်ငွေများ

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတစ်ခုသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင်ရှိသည့် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနမှတစ်ဆင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခြင်းမဟုတ်လျှင် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ လုပ်ငန်း၏ အမြတ်ငွေများအပေါ်တွင် ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌သာ အခွန်ကောက်ခံရမည်။ အဆိုပါ လုပ်ငန်းက ဆိုခဲ့သည့်အတိုင်း စီးပွားရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်လျှင် (က)ထိုအမြဲ လုပ်ငန်းတည်ရာဌာန (ခ) အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ထိုအမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနမှတစ်ဆင့် ကုန်စည် သို့မဟုတ် အလားတူ အမျိုးအစားကို ရောင်းချခြင်း သို့မဟုတ် (ဂ)အခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံတွင် ထိုအမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာနမှတစ်ဆင့် ဆောင်ရွက်သည့် အခြားစီးပွားရေး လုပ်ဆောင်မှုများ သို့မဟုတ် အလားတူအမျိုးအစားများနှင့် တိုက်ရိုက်သော်လည်းကောင်း သွယ်ဝိုက်၍သော်လည်းကောင်း စပ်ဆိုင်သမျှလုပ်ငန်း၏ အမြတ်ငွေများအပေါ်တွင်သာ ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ အခွန်ကောက်ခံနိုင်သည်။

၂။ ဤအပိုဒ်၏စာပိုဒ်ခွဲ ၃ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်မဆန့်ကျင်ဘဲ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ လုပ်ငန်းသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် တည်ရှိသည့် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနမှတစ်ဆင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်လျှင် စာချုပ်ဝင် နိုင်ငံတစ်ခုစီသည် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနဖြစ်သော လုပ်ငန်းနှင့် လုံးဝကင်းလွတ်စွာ ဆက်ဆံမှုရှိပြီး တူညီသော သို့မဟုတ် အလားတူ အခြေအနေအောက်တွင်တူညီသော သို့မဟုတ် အလားတူဆောင်ရွက်မှုများတွင် ပါဝင်လျက်ရှိသည့် ခွဲခြားနိုင်ပြီး သီးခြားဖြစ်သည့် လုပ်ငန်းက ရရှိမည်ဟု မျှော်လင့်သည့် အမြတ်ငွေနှင့် သက်ဆိုင်သည်ဟုမှတ်ယူရမည်။

၃။ အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန၏ အမြတ်ငွေများကို သတ်မှတ်ရာတွင် ထိုအမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာန၊ တည်ရှိရာစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင်ဖြစ်စေ၊ အဆိုပါ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ အခွန်ဥပဒေများအရ

ခွင့်ပြုသည့် ပမာဏအတွင်း အခြားမည်သည့် နေရာတွင်မဆိုဖြစ်စေ၊ ကုန်ကျသည့်အုပ်ချုပ်မှုနှင့် အထွေထွေ စီမံခန့်ခွဲမှုစရိတ်များအပါအဝင် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာ ဌာန၏လုပ်ငန်းများအတွက် ကုန်ကျစရိတ်များကို နုတ်ပယ်ခွင့်ပြုရမည်။

၄။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခု၏ ဓလေ့ထုံးစံ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများအတိုင်း အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာ ဌာနနှင့်သက်ဆိုင်သော အမြတ်ငွေများကို သတ်မှတ်ရာ၌ လုပ်ငန်း၏ အမြတ်ငွေစုစုပေါင်းအပေါ် ယင်း၏ အစိတ်အပိုင်း အသီးသီးအတွက် အချိုးချခွဲဝေသည့် နည်းလမ်းကို ကျင့်သုံးပါက အပိုဒ်ခွဲ ၂ ပါ မည့်သည့်အချက်ကမူ အခွန်စည်းကြပ်ရန် ထိုသို့ခွဲဝေသည့်အတိုင်း အမြတ်ကိုသတ်မှတ်၍ အဆိုပါ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံက ကျင့်သုံးခြင်းအပေါ် အဟန့်အတား မဖြစ်စေရ။ သို့ရာတွင် ယင်းသို့ကျင့်သုံးသည့် ခွဲဝေသတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းသည် ဤအပိုဒ်အရ သတ်မှတ်ထားသည့် စည်းမျဉ်းများနှင့်အညီသာ ဖြစ်စေရမည်။

၅။ လုပ်ငန်းအတွက် ကုန်စည်များကို အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနက ဝယ်ယူပေးရုံမျှဖြင့် မည်သည့်အမြတ်ကိုမျှ ထိုအမြဲတမ်း လုပ်ငန်းတည်ရာဌာနနှင့် စပ်ဆိုင်သည်ဟုမမှတ်ယူရ။

၆။ အထက်အပိုဒ်ခွဲများပါကိစ္စရပ်များနှင့်ဆန့်ကျင်သည့် ကောင်းမွန်လုံလောက်သော အကြောင်း မရှိပါက အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနနှင့် စပ်ဆိုင်ကြောင်း မှတ်ယူရမည့် အမြတ်ငွေကို တူညီသော နည်းလမ်းဖြင့် နှစ်စဉ်သတ်မှတ်ရမည်။

၇။ အမြတ်ငွေတွင် ဤသဘောတူစာချုပ်ပါ အခြားအပိုဒ်များနှင့် သီးခြား ဆက်နွယ်နေသည့်ဝင်ငွေ အမျိုးအစားများပါဝင်လျှင် ထိုအပိုဒ်များရှိ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ဤအပိုဒ်ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များက မထိ ခိုက်စေရ။

အပိုဒ်-၈

အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာသယ်ယူပို့ဆောင်ရေး

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ လုပ်ငန်းတစ်ခုက လေယာဉ်သို့မဟုတ် မော်တော်ယာဉ်ဖြင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး ဆောင်ရွက်ခြင်းမှ ရရှိသည့်ဝင်ငွေအပေါ် အဆိုပါအခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံ၌သာ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။

၂။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခု၏လုပ်ငန်းတစ်ခုက အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံအတွင်း သင်္ဘောပြေးဆွဲခြင်း ဖြင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာပို့ဆောင်ရေးဆောင်ရွက်ခြင်းမှ ရရှိသည့်ဝင်ငွေအပေါ် အဆိုပါ အခြားစာချုပ် ဝင်နိုင်ငံ၌သာ အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သည်။ သို့ရာတွင် အဆိုပါအခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံ၌ရရှိသည့် ဝင်ငွေ အပေါ် ကောက်ခံသည့် အခွန်ကို ၅၀ ရာခိုင်နှုန်း လျှော့ပေါ့ပေးရမည်။

၃။ ဤအပိုဒ်၏အပိုဒ်ခွဲ ၁ နှင့် ၂ တို့ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များသည် စုပေါင်းလုပ်ငန်းတွင် ပါဝင်ခြင်း၊ အကျိုးတူဆောင်ရွက်မှုတွင် ပါဝင်ခြင်း၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလုပ်ငန်းဌာနတွင် ပါဝင်ခြင်းတို့မှ ရရှိသည့် အမြတ်ငွေများကိုလည်း အကျိုးသက်ရောက်စေရမည်။

၄။ ဤအပိုဒ်အလို့ငှာ သင်္ဘော၊ လေယာဉ် သို့မဟုတ် မော်တော်ယာဉ်ဖြင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သယ်ယူပို့ဆောင်ခြင်းမှ အမြတ်ငွေများဆိုရာတွင်အောက်ပါတို့ ပါဝင်စေရမည်-

- (က) သင်္ဘော၊ လေယာဉ် သို့မဟုတ် မော်တော်ယာဉ် ငှားရမ်းခြင်းမှ အမြတ်ငွေ၊
- (ခ) ကုန်စည်များအား သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးအတွက် အသုံးပြုရန် နောက်ဆက်တွဲယာဉ်များ၊ ကွန်တိန်နာ ဆက်စပ်ပစ္စည်းများအပါအဝင် ကွန်တိန်နာ သုံးစွဲခြင်း၊ ထိန်းသိမ်းခြင်း၊ ငှားရမ်းခြင်းတို့မှ အမြတ်ငွေ၊ အဆိုပါ ငှားရမ်းခြင်း သို့မဟုတ် အသုံးပြုခြင်း၊ ထိန်းသိမ်းခြင်းသို့မဟုတ် ငှားရမ်းခြင်းတို့သည် သင်္ဘော ၊ လေယာဉ် သို့မဟုတ် မော်တော်ယာဉ် ဖြင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး ဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် ဆက်စပ်နေ ရမည်။)

အပိုဒ် - ၉

စုပေါင်းထားသည့်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ

- ၁။ (က) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခု၏ လုပ်ငန်းတစ်ခုသည် အခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံလုပ်ငန်းတစ်ခုတွင် စီမံအုပ်ချုပ်မှု၊ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲမှု သို့မဟုတ် 'မ' တည်ငွေရင်းနှီးမှု တစ်ခုခုတွင် တိုက် ရိုက်ဖြစ်စေ၊ သွယ်ဝိုက်၍ဖြစ်စေ ပါဝင်လျက်ရှိလျှင် သို့မဟုတ်၊
- (ခ) တူညီသော ပုဂ္ဂိုလ်များသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခု၏ လုပ်ငန်းတစ်ခုလည်းကောင်း၊ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ လုပ်ငန်းတစ်ခုလည်းကောင်း စီမံအုပ်ချုပ်မှု၊ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲမှု သို့မဟုတ် မတည်ငွေ ရင်းနှီးမှုတစ်ခုခုတွင် တိုက်ရိုက်ဖြစ်စေ၊ သွယ်ဝိုက်၍ ဖြစ်စေ ပါဝင်လျက်ရှိလျှင်၊

အထက်ပါ ကိစ္စတစ်ရပ်ရပ်တွင် သီးခြားလွတ်လပ်သည့် လုပ်ငန်းများအကြား ပြုလုပ်မည်ဖြစ်သည့် စည်းကမ်းချက်များနှင့် ကွဲပြားခြားနားလျက် လုပ်ငန်းနှစ်ခုအကြား ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေး သို့မဟုတ် ဘဏ္ဍာရေးဆက်သွယ်မှုများ၌ စည်းကမ်းချက်များကို သတ်မှတ်ကြသည့်အခါ ထိုစည်းကမ်းချက်များမရှိခဲ့လျှင် လုပ်ငန်းတစ်ခုခုတွင် မြတ်စွန်းမည့် အမြတ်ငွေများ သို့မဟုတ် ထိုစည်းကမ်းချက်များကြောင့်မဖြစ်ထွန်းသော အမြတ်ငွေများကို ထိုလုပ်ငန်း၏ အမြတ်ငွေများတွင် ထည့်သွင်းပြီး အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သည်။

၂။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ လုပ်ငန်းတစ်ခု၏ အမြတ်သည် ယင်းနိုင်ငံတွင် ပါဝင်နေပြီး လိုအပ်သလို အခွန်စည်းကြပ်ကောက်ခံ၍ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ရှိသော လုပ်ငန်းတစ်ခုမှ အမြတ်များအပေါ် အခွန်စည်းကြပ်မှုကို အဆိုပါ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ပြုလုပ်ပြီး ယင်းအမြတ်များသည် ပထမ ဖော်ပြထားသည့် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရရှိသော အမြတ်များပါဝင်ပြီး ယင်းလုပ်ငန်းနှစ်ရပ်၏ အနေအထား သည် သီးခြားလွတ်လပ်သော လုပ်ငန်းများအကြား ပြုလုပ်သကဲ့သို့ဖြစ်လျှင် ယင်းအခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံသည် အမြတ်ရရှိမှုများအပေါ် သင့်တော်သလို ညှိနှိုင်းစည်းကြပ်စေရမည်။ ယင်းကဲ့သို့ ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်မှု ပြုလုပ်သည့်အခါ ဤစာချုပ်ပါ အခြားပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ထည့်သွင်းစဉ်းစားရမည် ဖြစ်ပြီး လိုအပ်ပါက စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ အခွင့်အာဏာပိုင်များ အပြန်အလှန်ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက် ရမည်။

အပိုဒ် - ၁၀

အမြတ်ဝေစုများ

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခု၏ ဌာနကုမ္ပဏီက အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်အား ထုတ်ပေးသည့် အမြတ်ဝေစုများအပေါ် ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ အခွန်ကောက်ခံနိုင်သည်။

၂။ သို့ရာတွင် အဆိုပါအမြတ်ဝေစုများအပေါ်တွင် အမြတ်ဝေစု ထုတ်ပေးသည့် ဌာနပုဂ္ဂိုလ် ဖြစ်သော ကုမ္ပဏီတည်ရှိရာ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌လည်း ယင်းနိုင်ငံ၏ ဥပဒေများနှင့်အညီ အခွန် ကောက်ခံနိုင်သည်။ သို့ရာတွင် လက်ခံရရှိသူသည် အမြတ်ဝေစုများ၏ အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူ ပိုင်ရှင် ဖြစ်ပါက ယင်းသို့ကောက်ခံသည့်အခွန်သည် အမြတ်ဝေစု စုစုပေါင်း၏ (၅)ရာခိုင်နှုန်းထက် မပိုစေရ။

၃။ ဤအပိုဒ်တွင် အသုံးပြုသည့် 'အမြတ်ဝေစုများ'ဟူသည့်စကားရပ်သည် အစုရှယ်ယာများ၊ အပျော်တမ်းရှယ်ယာများ သို့မဟုတ် အပျော်တမ်းအခွင့်အရေးများ၊ သတ္တုတူးဖော်ခြင်းအတွက် ရှယ်ယာများ၊ ကြွေးမြီတောင်းခံခြင်းမဟုတ်သည့် တည်ထောင်သူများ၏ ရှယ်ယာများ၊ အမြတ်ငွေထဲ တွင် ပါဝင်ခြင်းအပြင် အမြတ်ဝေစုခွဲပေးသည့်ဌာနပုဂ္ဂိုလ် ဖြစ်သော ကုမ္ပဏီတည်ရှိရာ စာချုပ်ဝင် နိုင်ငံ၏ ဥပဒေများအရ အစုရှယ်ယာများမှ ဝင်ငွေနည်းတူ အခွန်ကောက်ခံခြင်းခံရသည့် အခြားအခွင့် အရေးများမှ ဝင်ငွေကိုဆိုလိုသည်။

၄။ အမြတ်ဝေစုများ၏ အကျိုးဆက်ခံခွင့်ရှိသော ပိုင်ရှင်သည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ် ဖြစ်ပြီး အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင်ရှိသော အမြတ်ဝေစုများလုပ်ငန်းဌာနမှတစ်ဆင့် အမြတ်ဝေစုခွဲဝေပေး သည့် ဌာနကုမ္ပဏီတွင် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်နေလျှင်သော် လည်းကောင်း၊ အဆိုပါအခြား စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ သီးခြားလွတ်လပ်သော ပုံသေအခြေစိုက် ပုဂ္ဂလိကဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်

နေလျှင်သော်လည်းကောင်း အမြတ်ဝေစု ထုတ်ပေးခြင်းနှင့် သက်ဆိုင်သော ပိုင်ဆိုင်မှုသည် အဆိုပါ အမြတ်ခံလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန သို့မဟုတ် ပုံသေအခြေချ လုပ်ငန်းတည်ရာဌာနနှင့် ထိရောက်စွာ ဆက်စပ်နေလျှင်သော်လည်းကောင်း၊ အပိုဒ်ခွဲ ၁ နှင့် ၂ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်သက်ဆိုင်ခြင်းမရှိစေရ။ အဆိုပါကိစ္စ၌ အပိုဒ် ၇ သို့မဟုတ် အပိုဒ် ၁၄ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်သည် ကိစ္စတစ်ခုခြင်းအပေါ် မူတည်၍ သက်ဆိုင်စေရမည်။

၅။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သော ကုမ္ပဏီသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံမှဝင်ငွေ သို့မဟုတ် အမြတ်ငွေပေါ်ပေါက်လျှင် ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ ကုမ္ပဏီက ယင်းနိုင်ငံ၏ဌာနေ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးအား ခွဲဝေပေးသည့် အမြတ်ဝေစုများ၊ အမြတ်ဝေစုနှင့် စပ်လျဉ်းသော ပိုင်ဆိုင်မှုသည် အဆိုပါ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ အတည်တကျဌာနေ သို့မဟုတ် အမြတ်ခံလုပ်ငန်းဌာနနှင့် ထိရောက် စွာဆက်စပ်မှုရှိခြင်းတို့မှအပ ကုမ္ပဏီမှပေးသော အမြတ်ဝေစုအပေါ် အခွန်မကောက်ခံစေရ။ အဆိုပါ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ပေါ်ပေါက်သော အမြတ်ငွေများ သို့မဟုတ် ဝင်ငွေသည် အပြည့်အဝ သို့မဟုတ် အစိတ်အပိုင်းတစ်ခုအဖြစ် ပေးခဲ့ပြီးသော အမြတ်ဝေစု သို့မဟုတ် မခွဲဝေရသေးသော အမြတ်ငွေတွင် ပါဝင်နေလျှင် ကုမ္ပဏီ၏ မခွဲဝေရသေးသော အမြတ်ငွေအပေါ် အခွန်မကျသင့်စေရ။

အပိုဒ် - ၁၁

အတိုးငွေ

၁။ စာချုပ်ဝင် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံတွင် အတိုးငွေပေါ်ပေါက်ပြီး အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ် အား ထုတ်ပေးသော အတိုးငွေပေါ်တွင် ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ အခွန်ကောက်ခံနိုင်သည်။

၂။ သို့ရာတွင် အဆိုပါအတိုးငွေဖြစ်ပေါ်ရာ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌လည်း ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဥပဒေ များနှင့်အညီ ထိုအတိုးငွေပေါ်တွင် အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သည်။ သို့သော် အတိုးငွေကို အကျိုးဆက်ခံခွင့် ရှိသူပိုင်ရှင်သည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးဖြစ်လျှင် ကျသင့်သည့်အခွန်သည် အတိုးရငွေစုစုပေါင်း၏ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်း ထက် မပိုစေရ။ ဤကန့်သတ်ချက် များအပေါ် ကျင့်သုံးသည့် နည်းလမ်းများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင်များ၏ အပြန်အလှန် သဘော တူညီချက်ဖြင့် ဖြေရှင်းစေရမည်။

၃။ အပိုဒ်ခွဲ ၂ တွင် မည်သို့ပင်ပြဋ္ဌာန်းပါရှိစေကာမူ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုတွင် ဖြစ်ပေါ်၍ အခြား စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံအစိုးရသို့ ပေးသောအတိုးငွေပေါ်တွင် ပထမဖော်ပြသည့် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ အခွန် ကင်းလွတ်ခွင့် ရှိစေရမည်။

၄။ အပိုဒ်ခွဲ ၃ ပါ ကိစ္စအလို့ငှာ ‘အစိုးရ’ ဟူသော စကားရပ်သည် -

(က) မြန်မာနိုင်ငံအတွက်ဖြစ်လျှင် ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရကို ဆိုလိုပြီး အောက်ဖော်ပြပါတို့ ပါဝင်စေရမည် -

- (၁) နိုင်ငံတော်အစိုးရ၊
- (၂) ဒေသဆိုင်ရာအာဏာပိုင်များ၊
- (၃) ဥပဒေအရ ဖြစ်သောပုဂ္ဂိုလ်စုများ၊
- (၄) မြန်မာနိုင်ငံတော်ဗဟိုဘဏ် နှင့်
- (၅) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင်များအကြား အခါအားလျော်စွာ သဘောတူညီထားသည့် မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရက လုံးဝပိုင်ဆိုင်သည့်အဖွဲ့အစည်း။

(ခ) လာအိုပီဒီအာရ်နိုင်ငံအတွက်ဖြစ်လျှင် လာအိုပြည်သူ့ဒီမိုကရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံအစိုးရ ကိုဆိုလိုပြီး အောက်ဖော်ပြပါတို့ပါဝင်ရမည်-

- (၁) လာအိုပီဒီအာရ်ဘဏ်၊
- (၂) ဒေသဆိုင်ရာအာဏာပိုင်များ၊
- (၃) ဥပဒေအရဖြစ်သော ပုဂ္ဂိုလ်စုများ၊
- (၄) ဤစာပိုဒ်အရ သတ်မှတ်ထားသော လာအိုပြည်သူ့ဒီမိုကရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံ အစိုးရက လုံးဝပိုင်ဆိုင်သည့်ကုမ္ပဏီနှင့်
- (၅) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်ရ အာဏာပိုင်များအကြား အခါအားလျော်စွာ သဘောတူညီထားသည့်အဖွဲ့အစည်း။

၅။ ဤအပိုဒ်တွင် အသုံးပြုသည့် ‘အတိုးငွေ’ ဆိုသည့် စကားရပ်သည် ကြွေးမြီဆိုင်ရာ တောင်းခံငွေ အမျိုးမျိုးကို ပေါင်နှံမှုဖြင့် အာမခံထားသည်ဖြစ်စေ၊ မထားသည်ဖြစ်စေ၊ မြီစား၏အမြတ်ငွေများပေါ် တွင် ပါဝင်နိုင်ခွင့်ရှိသည်ဖြစ်စေ၊ မရှိသည်ဖြစ်စေ ယင်းကြွေးမြီဆိုင်ရာ တောင်းခံငွေများမှဝင်ငွေ ကိုဆိုလိုသည်။ အထူးသဖြင့် အစိုးရငွေချေး သက်သေခံလက်မှတ်များ၊ ငွေချေးစာချုပ်များ သို့မဟုတ် ဒီဘင်ချာ ငွေချေးစာချုပ်များ၊ ပရီမီယံငွေများနှင့် ဆုငွေများအပါအဝင် အစိုးရငွေချေး သက်သေခံ လက်မှတ်များမှဝင်ငွေ၊ ငွေချေးစာချုပ်များနှင့် ဒီဘင်ချာငွေချေးစာချုပ်များမှ ဝင်ငွေအပြင် ဝင်ငွေ

ဖြစ်ထွန်းရာ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ အခွန်ဥပဒေအရ ငွေချေးခြင်းမှရရှိသော ဝင်ငွေနှင့် ရွှေ့ဆိုင်းပေးချေ စနစ်ဖြင့် ရောင်းချခြင်းမှ ရရှိသည့် အတိုးဝင်ငွေလည်းပါဝင်သည်။ ဤအပိုဒ်အလို့ငှာ ပေးချေမှုနောက် ကျခြင်းအတွက် ဒဏ်ငွေတပ်ရိုက်ခြင်းသည် အတိုးအဖြစ်မမှတ်ယူစေရ။

၆။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သော အတိုးငွေများ၏ အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသော ပိုင်ရှင် သည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနမှတစ်ဆင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခြင်းဖြင့် အတိုးငွေ ရရှိလျှင်သော်လည်းကောင်း သို့မဟုတ် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ထောင်ထားသော လုပ်ငန်းဌာနအနေဖြင့် ပုဂ္ဂလိကဝန်ဆောင်မှုများ ဆောင် ရွက်ခဲ့သည်ရှိသော် အတိုးငွေထုတ်ပေးခြင်းနှင့် သက်ဆိုင်သော ကြွေးမြီဆိုင်ရာ တောင်းခံငွေသည် အဆိုပါ အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ထောင်ထားသော လုပ်ငန်းဌာန သို့မဟုတ် အခြေတကျနေရာ သို့မဟုတ် အပိုဒ် ၇ စာပိုဒ် ၁(ဂ)ပါ စီးပွားရေးလုပ်ဆောင်ချက်များနှင့် ထိရောက်ဆက်စပ်နေလျှင်သော် လည်းကောင်း စာပိုဒ် ၁ နှင့် ၂ ပါ ပြဌာန်းချက်များနှင့် မသက်ဆိုင်စေရ။ အဆိုပါကိစ္စတွင် အပိုဒ် ၇ သို့မဟုတ် ၁၄ တွင် ပြဌာန်းထားသည့်ကိစ္စရပ်များနှင့် သက်ဆိုင်စေရမည်။

၇။ အတိုးငွေပေးသူသည် ထိုနိုင်ငံကိုယ်တိုင်၊ နိုင်ငံရေးအရ ခွဲခြားထားသော ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းခွဲ၊ ဒေသဆိုင်ရာအာဏာပိုင်၊ ဥပဒေနှင့်အညီ ဖွဲ့စည်းထားသည့်အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် ထိုနိုင်ငံ၏ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်လျှင် အတိုးငွေသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ ဖြစ်ပေါ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။ သို့ရာတွင် အတိုးငွေ ထုတ်ပေးသူသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သည်ဖြစ်စေ၊ မဖြစ်သည်ဖြစ်စေ၊ အတိုးပေးသူ တွင်စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန သို့မဟုတ် သတ်မှတ်ထားသော အခြေချနေရာ နှင့်စပ်လျဉ်း၍ အတိုးငွေပေးရာ ကြွေးမြီတင်ရှိခြင်းဖြစ်လျှင်သော်လည်းကောင်း၊ အဆိုပါအတိုးငွေကို အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန သို့မဟုတ် သတ်မှတ်ထားသော အခြေစိုက်စခန်းကကျခံလျှင်သော် လည်းကောင်း၊ အဆိုပါ အတိုးငွေကို အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန သို့မဟုတ် သတ်မှတ်ထားသော အခြေစိုက်စခန်း တည်ရှိရာနိုင်ငံတွင် ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၈။ အတိုးငွေပေးသူနှင့် အတိုးငွေဆက်ခံခွင့်ရှိသူ တို့အကြားတွင်ဖြစ်စေ၊ ယင်းတို့နှစ်ဦးနှင့် အခြား သူတစ်ဦးအကြားတွင်ဖြစ်စေ၊ အထူးဆက်ဆံမှုရှိခြင်းကြောင့်ပေးသည့်အတိုးငွေပေါင်းသည် ယင်းအတိုး ငွေပေးရာကြွေးမြီဆိုင်ရာတောင်းခံငွေကို ထောက်ထားလျက် အဆိုပါ ဆက်ဆံမှုမရှိခဲ့ဘဲ အတိုးငွေပေး သူနှင့် အတိုးငွေဆက်ခံခွင့်ရှိသူတို့ သဘောတူညီသည့် ငွေပေါင်းထက်ပိုမိုများပြားနေလျှင် ဤအပိုဒ်ပါ ပြဌာန်းချက်များသည် နောက်ဆုံးဖော်ပြသည့် ငွေပေါင်းနှင့်သာ သက်ဆိုင်စေရမည်။ အဆိုပါကိစ္စတွင် ပေးငွေများ၏ ပိုမိုသောအစိတ်အပိုင်းပေါ်တွင် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံအသီးသီး၏ ဥပဒေများနှင့်သဘောတူ စာချုပ်ပါ အခြားပြဌာန်းချက်များကို ထောက်ထားသင့်သမျှ ထောက်ထား၍ အခွန်ကောက်ခံမြဲ ကောက်ခံရမည်။

အပိုင်း-၁၂

အကောက်တော်များ

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံတွင် ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်၍ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ် အားပေးသော အကောက်တော်များပေါ်တွင် အဆိုပါ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံက အခွန်စည်းကြပ်နိုင် သည်။

၂။ သို့ရာတွင် အဆိုပါအကောက်တော်များကို ယင်းရငွေဖြစ်ထွန်းရာ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ ထိုနိုင်ငံ၏ ဥပဒေများနှင့်အညီ အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သည်။ သို့ရာတွင်အဆိုပါ အကောက်တော်များ ခံစားခွင့်ရှိသူ သည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်လျှင် ထိုသို့တောင်းခံသော အခွန်သည် စုစုပေါင်း အကောက်တော်များ၏ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းထက် မပိုစေရ။စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင်များ ၏အပြန်အလှန် သဘောတူညီချက်ဖြင့် ဤကန့်သတ်ချက်အပေါ် ကျင့်သုံးသည့်နည်းလမ်းများအား ဖြေရှင်းစေရမည်။

၃။ ဤအပိုင်းတွင် အသုံးပြုသည့် ' အကောက်တော်' ဆိုသည့် စကားရပ်သည် စာပေမူပိုင်ခွင့်၊ ကွန်ပျူတာ ဆော့ဖ်ဝဲများအပါအဝင် အနုပညာနှင့် သိပ္ပံအလုပ်များ၊ ရုပ်ရှင်ဖလင်များ၊ ရေဒီယို သို့မဟုတ် ရုပ်မြင်သံကြားထုတ်လွှင့်မှုအတွက် ဖလင်၊ တိပ်၊ ဒစ်စ်များ၊ မူပိုင်ခွင့်အမျိုးမျိုး၊ ကုန်အမှတ် တံဆိပ်၊ ဒီဇိုင်းနှင့် မော်ဒယ်ပုံစံများ၊ စီမံကိန်းများ၊ လျှို့ဝှက်ဖော်မြူလာများ သို့မဟုတ် စီမံပြုလုပ်ပုံ တို့အား အဖိုးစားနားပေး၍ အသုံးပြုခြင်း သို့မဟုတ် အသုံးပြုခွင့်အတွက်သော်လည်းကောင်း၊ စက်မှု လက်မှုဆိုင်ရာ၊ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဆိုင်ရာ၊ သိပ္ပံပညာဆိုင်ရာ ကိရိယာများ သို့မဟုတ် စက်မှု လက်မှုဆိုင်ရာ၊ သတင်းအချက်အလက်များ၊ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဆိုင်ရာ သို့မဟုတ် သိပ္ပံပညာ ဆိုင်ရာ အတွေ့အကြုံများ အဖိုးစားနားပေး၍ အသုံးပြုခြင်း သို့မဟုတ် အသုံးချခွင့်တို့အတွက် ရရှိ သောငွေကို ဆိုလိုသည်။

၄။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးဖြစ်သော အကောက်တော်များ အကျိုးခံစားခွင့် ရရှိသူသည် အကောက်တော်ဖြစ်ထွန်းရာ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရှိရာဌာနမှ တစ်ဆင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းကို လုပ်ကိုင်လျှင်ဖြစ်စေ၊ ထိုအခြား စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် သီးခြားပုဂ္ဂိုလ်က အမြဲတမ်းအခြေချတည်ရာဌာနမှ ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းကို လုပ်ကိုင်လျှင်ဖြစ်စေ၊ အကောက်တော် နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရရှိသောအခွင့်အရေး သို့မဟုတ် ပစ္စည်းသည် အဆိုပါ အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရှိရာ ဌာန သို့မဟုတ် အခြေချလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန သို့မဟုတ် အပိုင်း ၇ စာပိုင်း-၁(ဂ) ပါ စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများနှင့် ထိရောက်စွာဆက်စပ်နေလျှင်ဖြစ်စေ ဤအပိုင်း ၁၂ ၏ စာပိုင်း ၁ နှင့် ၂ ပါ ပြဌာန်းချက်

များနှင့်မသက်ဆိုင်စေရ။ အဆိုပါ ကိစ္စရပ်၌ အပိုဒ် ၇ သို့မဟုတ် အပိုဒ် ၁၄ တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသော ကိစ္စရပ်များနှင့်သက်ဆိုင်စေရမည်။

၅။ အကောက်တော်များသည် ထိုနိုင်ငံကိုယ်တိုင်၊ နိုင်ငံရေးအရ ခွဲခြားထားသော ပြည်နယ် နှင့် တိုင်းခွဲ ၊ ဒေသဆိုင်ရာအာဏာပိုင်ဥပဒေနှင့်အညီ ဖွဲ့စည်းထားသော အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် ထိုနိုင်ငံ ၏ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်လျှင် အကောက်တော်များသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ ဖြစ်ပေါ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။ သို့ရာတွင် အကောက်တော်ထုတ်ပေးသူသည် စာချုပ်ဝင် နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦး ဖြစ်သည် ဖြစ်စေ၊ မဖြစ်သည်ဖြစ်စေ၊ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌ အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနသို့ အခြေချနေရာနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အကောက်တော်ပေးရန် တာဝန်ပေါ်ပေါက်လျှင်သော်လည်းကောင်း၊ အဆိုပါအကောက် တော်ကို အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်နေရာ သို့မဟုတ် အခြေချလုပ်ငန်းနေရာမှ ကျခံလျှင်သော်လည်း ကောင်း အဆိုပါအကောက်တော်များသည် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းနေရာ သို့မဟုတ် အခြေချနေရာ တည်ရှိ ရာနိုင်ငံတွင် ပေါ်ပေါက်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၆။ အကောက်တော်များထုတ်ပေးသူနှင့် ယင်းအကောက်တော်ကို အကျိုးခစားခွင့်ရှိသော ပိုင်ရှင် တို့အကြား သို့မဟုတ် ထိုသူနှစ်ဦးနှင့် အခြားသူများ အကြားတို့တွင် တည်ရှိသော အထူးဆက်ဆံမှု ကြောင့် အကောက်တော်များ ပေးသွင်းငွေပေါင်းသည် ယင်းအကောက်တော်များ ပေးဆောင်ခြင်းနှင့် သက်ဆိုင်သော အသုံးပြုမှု သို့မဟုတ် အခွင့်အရေး သို့မဟုတ် သတင်းအချက်အလက်တို့ကို ထောက် ထားလျက် အဆိုပါ ဆက်ဆံမှုများ မရှိခဲ့လျှင် အကောက်တော်ပေးသူနှင့် အကျိုးဆက်ခံခွင့်ရှိ သူတို့က သဘောတူညီမည်ဖြစ်သည့် ပေးငွေပေါင်းထက် ပိုမိုများပြားနေလျှင် ဤအပိုဒ်ပါပြဋ္ဌာန်းချက် များသည် နောက်ဆုံးဖော်ပြထားသည့် ငွေပေါင်းနှင့်သာ သက်ဆိုင်စေရမည်။ အဆိုပါကိစ္စရပ်တွင် ပေးငွေများ၏ ပိုမိုသော အစိတ်အပိုင်းပေါ်တွင် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံအသီးသီး၏ ဥပဒေများနှင့်အညီ ဤသဘောတူ စာချုပ်ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ထောက်ထားနိုင်သမျှ ထောက်ထား၍ အခွန်ကောက်ခံမြဲ ကောက်ခံ ရမည်။

အပိုဒ်-၁၃

အခြေပစ္စည်းမှမြတ်စွန်းငွေ

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ မရွှေ့ပြောင်းနိုင်သော ပစ္စည်းကို အပိုဒ် ၆ တွင် ရည်ညွှန်းထားသည့်အတိုင်း လွှဲပြောင်းခြင်းမှ ဖြစ်ထွန်းသော မြတ်စွန်းငွေများ အပေါ် ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန်ကောက်ခံနိုင်သည်။

၂။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံက အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန၌ တည်ထောင်ထားသောလုပ်ငန်း၏ ပစ္စည်းတစ်စိတ်တစ်ပိုင်းအဖြစ်ပါဝင်သည့် ရွှေ့ပြောင်းနိုင်သော

ပစ္စည်းကိုလည်းကောင်း၊ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးက အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် သီးခြားပုဂ္ဂိုလ်က ဝန်ဆောင်မှု ဆောင်ရွက်ခြင်းအတွက် ရရှိသော အခြေစိုက်စခန်းနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ရွှေ့ပြောင်းနိုင်သော ပစ္စည်းကိုလည်းကောင်း၊ ယင်းအမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန သို့မဟုတ် သတ်မှတ် ထားသည့်အခြေစိုက်စခန်း လွှဲပြောင်းခြင်းမှ ရရှိသည့် မြတ်စွန်းငွေအပါအဝင် သတ်မှတ်ထားသည့် အခြေစိုက်စခန်းကိုဖြစ်စေ၊ တစ်ခုတည်း သို့မဟုတ် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း တစ်ရပ်လုံးနှင့်ဖြစ်စေ လွှဲပြောင်း ခြင်းမှ မြတ်စွန်းငွေများအပေါ် ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန်ကောက်ခံနိုင်သည်။

၃။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြသော သင်္ဘောများ သို့မဟုတ် လေယာဉ်များ သို့မဟုတ် ယာဉ်များကိုသော်လည်းကောင်း၊ ယင်းသင်္ဘောများ သို့မဟုတ် လေယာဉ်များ သို့မဟုတ် ယာဉ်များခုတ်မောင်းပျံသန်းခြင်းနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ရွှေ့ပြောင်း နိုင်သည့် ပစ္စည်းကိုသော်လည်းကောင်း လွှဲပြောင်းခြင်းမှမြတ်စွန်းငွေများအပေါ် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း၏ ထိရောက်သော စီမံခန့်ခွဲမှုရှိရာ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌သာ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။

၄။ ကုမ္ပဏီတစ်ခု၏ မတည်ငွေရင်းစတော့ရှယ်ယာများ အဓိကမူအားဖြင့် တိုက်ရိုက်သော်လည်း ကောင်း၊ သွယ်ဝိုက်၍သော်လည်းကောင်း၊ အချိုးညီသောလွှဲပြောင်းခြင်းမှ မြတ်စွန်းငွေအပေါ် ယင်း ကုမ္ပဏီ၏ မရွှေ့ပြောင်းနိုင်သော ပင်မပစ္စည်းတည်ရှိရာ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန်စည်းကြပ်နိုင် သည်။

၅။ စာပိုဒ် ၄ တွင် ဖော်ပြထားချက်မှအပ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏ ဌာနဖြစ်သော ကုမ္ပဏီ တစ်ခုတွင် ၂၅ ရာခိုင်နှုန်း ရှယ်ယာပါဝင် ကိုယ်စားပြုထားသော အစုရှယ်ယာများ လွှဲပြောင်းခြင်းမှ မြတ်စွန်းငွေအပေါ် ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သည်။

၆။ စာပိုဒ်များ ၁၊ ၂၊ ၃၊ ၄ နှင့် ၅ တို့တွင် ဖော်ပြထားချက်မှအပ အခြားပစ္စည်းတစ်ရပ်ရပ်ကို လွှဲပြောင်းခြင်းမှရရှိသည့် မြတ်စွန်းငွေအပေါ် လွှဲပြောင်းသူ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သည့် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ တွင်သာ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။

အပိုဒ်-၁၄

သီးခြားပုဂ္ဂလိက ဆိုင်ရာဝန်ဆောင်မှုများ

၁။ ပညာရှင်လုပ်ငန်းဆိုင်ရာဝန်ဆောင်မှုများ သို့မဟုတ် အခြားအလားတူ သီးခြားဆောင်ရွက်မှု များနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးတစ်ယောက်အနေဖြင့် ဝင်ငွေဖြစ်ထွန်း ပေါ်ပေါက်လာခြင်းအပေါ် ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင်သာ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။ သို့ရာတွင် အောက်ပါ အခြေအနေများတွင် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၌လည်း အခွန်စည်းကြပ်ကောက်ခံနိုင်သည်-

- (က) ၎င်းသည် အမြဲတမ်း အခြေတကျလုပ်ငန်းတည်ရာဌာန ပုံမှန်ရှိပြီး အခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံတွင် ၎င်း၏အကျိုးအတွက် ဆောင်ရွက်လျှင် ယင်းကိစ္စရပ်တွင် အခြေတကျ လုပ်ငန်းတည်ရာဌာနမှ ရရှိသောဝင်ငွေကိုသာ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန် စည်းကြပ်မှု ပြုလုပ်နိုင်သည်။(သို့မဟုတ်)
- (ခ) အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ထိုနေထိုင်သောအချိန်ကာလ သို့မဟုတ် အချိန်ကာလများ သည် ၁၂ လတာကာလတွင် ပျမ်းမျှရက်ပေါင်း ၁၈၃ ရက် သို့မဟုတ် ယင်းထက် ကျော်လွန်ပြီး ၁၂ လအတွင်း မည်သည့်ကာလဖြစ်စေ ၎င်း၏လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက် အရ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ရရှိသော ဝင်ငွေပေါ်တွင်သာ အခွန်စည်းကြပ်နိုင် သည်။
- (ဂ) အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ထိုသူ၏ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းအတွက် အခကြေးငွေ ကို ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံရှိ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ကပေးလျှင်ဖြစ်စေ၊ အဆိုပါ စာချုပ်ဝင် နိုင်ငံရှိ အမြဲ တမ်းလုပ်ငန်း တည်ရှိရာဌာနကကျခံသည်ဖြစ်စေ၊ ယင်းအခကြေးငွေသည်အခွန် ဘဏ္ဍာနှစ်အတွင်း အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၆၀၀၀ ထက်ကျော်လျှင် အခွန်စည်းကြပ် နိုင်သည်။

၂။ 'ပညာရှင်လုပ်ငန်းဆိုင်ရာဝန်ဆောင်မှုများ' ဆိုသည့် စကားရပ်တွင် အထူးသဖြင့် သီးခြား လွတ်လပ်သော သိပ္ပံပညာ၊ စာပေ၊ အနုပညာ၊ ပညာရေး သို့မဟုတ် သင်ကြားမှုဆိုင်ရာ ဆောင်ရွက် ချက်များအပြင် သမားတော်ကြီးများ၊ ရှေ့နေများ၊ အင်ဂျင်နီယာများ၊ ဗိသုကာများ၊ သွားဆရာဝန်များနှင့် စာရင်းကိုင်များ၏ သီးခြားဆောင်ရွက်မှုများလည်း ပါဝင်ပါသည်။

အပိုဒ်-၁၅

အမှီသဟဲရှိသော ပုဂ္ဂလိကဝန်ဆောင်မှုများ

၁။ အပိုဒ်များ ၁၆၊ ၁၈၊ ၁၉ နှင့် ၂၀ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို အထောက်အထားပြု၍ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ တစ်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးက အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် လုပ်ကိုင်ရခြင်းမဟုတ်လျှင် ယင်း လုပ်ကိုင်သော အလုပ်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရရှိသောလစာ၊ လုပ်ခနှင့် အခြားအလားတူ အခကြေးဝင်ငွေများ အပေါ် ထိုနိုင်ငံတွင်သာ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် လုပ်ကိုင်ရလျှင် ယင်းမှရရှိ သောဝင်ငွေအပေါ် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန်ကောက်ခံနိုင်သည်။

၂။ စာပိုဒ် ၁ ၏ ပြဋ္ဌာန်းချက်များတွင် မည်သို့ပင်ပါရှိစေကာမူ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ် တစ်ဦးက အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အလုပ်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရရှိသောဝင်ငွေအပေါ် အကယ်၍-

- (က) သက်ဆိုင်ရာ ဘဏ္ဍာရေးနှစ် အဆုံးဖြစ်စေ၊ အစဖြစ်စေ၊ တစ်ဆယ့်နှစ်လတာကာလ အတွင်း စုစုပေါင်းပျမ်းမျှ ၁၈၃ ရက်ထက်မကျော်လျှင်၊
- (ခ) ဝင်ငွေ သို့မဟုတ် အခကြေးငွေကို အခြားနိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်မဟုတ်သော အလုပ်ရှင် သို့မဟုတ် အလုပ်ရှင်ကိုယ်စား ထုတ်ပေးလျှင်၊
- (ဂ) အခကြေးငွေကို အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အလုပ်ရှင်ရှိသည့် အမြဲတမ်းလုပ်ငန်း တည်ရာဌာန သို့မဟုတ် အခြေတကျလုပ်ငန်း တည်ရာဌာနက ကျခံခြင်းမဟုတ်လျှင် ပထမဖော်ပြသောနိုင်ငံတွင်သာ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။

၃။ ဤအပိုဒ်၏ အထက်ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များတွင် မည်သို့ပင်ပါရှိစေကာမူ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ လုပ်ငန်းတစ်ခုသည် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းက ဆောင်ရွက်နေသော သင်္ဘောတစ်စီး သို့မဟုတ် လေယာဉ်တစ်စီးပေါ်တွင် လုပ်ကိုင်သောအလုပ်နှင့် စပ်လျဉ်း၍ဖြစ်စေ၊ ပြည်တွင်းရေးကြောင်း သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးတွင် ဝင်ရောက်လုပ်ကိုင်သော နိုင်ငံခြား သင်္ဘောတစ်စီးမှ ဖြစ်စေ၊ ရရှိသည့်အခကြေးငွေအပေါ် လုပ်ငန်း၏ထိရောက်သော စီမံခန့်ခွဲမှုပြုရာ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သည်။

အပိုဒ်-၁၆

ဒါရိုက်တာများ၏အခကြေးငွေများ

စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သော ကုမ္ပဏီတွင် ဒါရိုက်တာများ အဖွဲ့ဝင် သို့မဟုတ် အလားတူအဖွဲ့အစည်းများ၏ အဖွဲ့ဝင်အနေဖြင့် ရရှိသည့်ဒါရိုက်တာများ၏ အခကြေးငွေနှင့် အခြားအလားတူ ပေးငွေများရရှိလျှင် ထိုအခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံတွင် အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သည်။

အပိုဒ်-၁၇

အနုပညာရှင်များနှင့်အားကစားသမားများ

၁။ အပိုဒ် ၁၄ နှင့် ၁၅ တို့တွင် မည်သို့ပင်ပြဋ္ဌာန်းပါရှိစေကာမူ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်က အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ပြဇာတ်၊ ရုပ်ရှင်၊ ရေဒီယို၊ ရုပ်မြင်သံကြား စသည်တို့တွင် ဖျော်ဖြေသူတစ်ဦး အနေဖြင့်ဖြစ်စေ၊ ဂီတပညာရှင်တစ်ဦးအနေဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အားကစားသမားတစ်ဦး အနေဖြင့်ဖြစ်စေ၊ ပုဂ္ဂိုလ်ဆိုင်ရာ ဆောင်ရွက်ခြင်းမှ ရရှိသောဝင်ငွေအပေါ် ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန်ကောက်ခံနိုင် သည်။

၂။ ဖျော်ဖြေသူတစ်ဦး သို့မဟုတ် အားကစားသမားတစ်ဦး၏ ပုဂ္ဂိုလ်ဆိုင်ရာဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သို့မဟုတ် ဆက်စပ်၍ရရှိသောဝင်ငွေသည် ထိုသူ/သူမ ကိုယ်တိုင်အတွက် မဟုတ်ဘဲ အခြား ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးအတွက် ဖြစ်ထွန်းခဲ့လျှင် ဤသဘောတူစာချုပ်၏ အပိုဒ်များ ၇၊ ၁၄ နှင့် ၁၅ တို့တွင် ည်သို့ပင် ပြဋ္ဌာန်းပါရှိစေကာမူ ထိုဝင်ငွေအပေါ် ဖျော်ဖြေသူတစ်ဦး သို့မဟုတ် အားကစားသမားများက ဆောင်ရွက်ပြုလုပ်ခဲ့ရာ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သည်။

၃။ ဤအပိုဒ်၏ စာပိုဒ် ၁ နှင့် ၂ တို့တွင် မည်သို့ပင်ပြဋ္ဌာန်းပါရှိစေကာမူ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံလုံးမှ သဘောတူညီထားသော အားကစား သို့မဟုတ် ယဉ်ကျေးမှု ဖလှယ်ရေးအစီအစဉ်များသည် ဤစာပိုဒ်၏ စာပိုဒ် ၁ကို ရည်ညွှန်းကိုးကား၍ လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်မှုများ နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဝင်ငွေပေါ်ပေါက်ခြင်းသည် ယင်းဆောင်ရွက်ချက်များ ပြုလုပ်သော စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ အခွန်ကောက်ခံခြင်းမှ ကင်းလွတ်ခွင့် ရှိစေရမည်။

အပိုဒ်-၁၈

ပင်စင်ငွေများ

အပိုဒ် ၁၉ ၏ စာပိုဒ် ၂ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ထောက်ထားလျက် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ တစ်နိုင်ငံတွင် ဖြစ်ထွန်းဆောင်ရွက်ခဲ့သော အလုပ်အတွက် ပင်စင်ငွေနှင့်အခြားအလားတူ အခကြေးငွေကို ဌာနေ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးသို့ ထုတ်ပေးလျှင် ယင်းငွေအပေါ် ထိုစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင်သာ အခွန်ကောက်ခံရမည်။

အပိုဒ်-၁၉

အစိုးရတာဝန်အဖြစ်ထမ်းဆောင်ခြင်း

- ၁။ (က) စာချုပ်ဝင် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံကဖြစ်စေ၊ ယင်းနိုင်ငံ၏ နိုင်ငံရေးအရ ခွဲခြားထားသော ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းခွဲများ သို့မဟုတ် ဒေသန္တရအာဏာပိုင် သို့မဟုတ် ဥပဒေအရ ဖွဲ့စည်းထားသည့် အဖွဲ့တစ်ရပ်ကဖြစ်စေ ယင်းတို့အတွက် အမှုထမ်းဆောင်ပေးသော ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးချင်းသို့ ထုတ်ပေးသော ပင်စင်ငွေမှအပ လစာများ၊ လုပ်ခများနှင့် အခြားအလားတူ အခကြေးငွေများ အပေါ်ထိုနိုင်ငံတွင် အခွန်ကောက်ခံရမည်။
- (ခ) သို့ရာတွင် ယင်းသို့အမှုထမ်းဆောင်ခြင်းကို အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ပြုလုပ်ပေးရ ပြီးအခကြေးငွေ ရရှိသူသည် ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ကာ-
 - (၁) ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ တိုင်းရင်းသားဖြစ်လျှင်သော်လည်းကောင်း၊

(၂) ယင်းအမှုထမ်း ဆောင်ရွက်ခြင်းအတွက်သာဖြစ်ပြီး ထိုနိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ် မဟုတ်လျှင်သော်လည်းကောင်း၊ ထိုလစာလုပ်ခနှင့် အခြားအလားတူ အခကြေးငွေ အပေါ် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင်သာ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။

၂။ (က) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ သို့မဟုတ် နိုင်ငံရေးအရခွဲခြားထားသော ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းခွဲ တစ်ခု၊ ဒေသန္တရအာဏာပိုင်အဖွဲ့တစ်ရပ်ရပ် သို့မဟုတ် ဥပဒေနှင့်အညီ ဖွဲ့စည်းထား သော အဖွဲ့အစည်းကဖြစ်စေ၊ ယင်းနိုင်ငံစသည်များက တည်ထောင်သော ရန်ပုံငွေမှ ဖြစ်စေ၊ အမှုထမ်းဆောင်၍ပေးသော ပင်စင်ငွေအတွက် ထိုနိုင်ငံ၌သာ အခွန်စည်းကြပ် ရမည်။

(ခ) မည်သို့ပင်ဆိုစေကာမူ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ဌာနပု သို့မဟုတ် ၎င်းနိုင်ငံ၏ နိုင်ငံသားဖြစ်ခဲ့လျှင် ၎င်းပင်စင်အား အဆိုပါ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန် စည်းကြပ်ခြင်းပြုရမည်။

၃။ အပိုဒ် ၁၅၊ ၁၆၊ ၁၇ နှင့် ၁၈ တို့ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၊ နိုင်ငံရေးအရ ခွဲခြား ထားသော ပြည်နယ်နှင့်တိုင်းခွဲတစ်ခု သို့မဟုတ် ဒေသန္တရအာဏာပိုင်အဖွဲ့တစ်ဖွဲ့ သို့မဟုတ် ဥပဒေနှင့် အညီဖွဲ့စည်းထားသော အဖွဲ့အစည်းအတွက် ဆောင်ရွက်ပေးသော စီးပွားရေးလုပ်ငန်း နှင့် စပ်လျဉ်း၍ အမှုထမ်းဆောင်ပေးခြင်းနှင့် သက်ဆိုင်သော ပင်စင်ငွေ၊ လစာများ၊ လုပ်ခများနှင့် အခြားအလားတူ ရငွေများတို့နှင့် သက်ဆိုင်စေရမည်။

အပိုဒ်- ၂၀

ကျောင်းသား/သူများနှင့်အလုပ်သင်များ

၁။ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးတစ်ယောက်သည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံသို့ မသွားရောက်မီ အချိန်အတော အတွင်း စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ပြီး အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ရောက်ရှိနေခြင်းမှာ-

- (က) အဆိုပါစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများတွင် အသိအမှတ်ပြုထားသော တက္ကသိုလ်၊ ကောလိပ်၊ ကျောင်းနှင့် အခြားအသိအမှတ်ပြု ပညာရေးဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများ၌ ကျောင်းသား တစ်ဦးအဖြစ်ဖြစ်စေ၊
- (ခ) စီးပွားရေးလုပ်ငန်း သို့မဟုတ် နည်းပညာပိုင်းဆိုင်ရာ အလုပ်သင်တစ်ဦးအဖြစ်ဖြစ်စေ၊
- (ဂ) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုခု၏ နည်းပညာပိုင်းဆိုင်ရာ ကူညီမှု အစီအစဉ် သို့မဟုတ် ဘာသာရေး သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်း၊ ပညာရေး၊ သိပ္ပံပညာဆိုင်ရာ၊

သို့မဟုတ် သုတေသန သို့မဟုတ် စာသင်ကြားရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များအတွက် ထောက်ပံ့ကြေးများ၊ ချေးငွေများနှင့် ဆုကြေးငွေများ လက်ခံသူသည် အခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံ၏ အောက်ပါကိစ္စများအတွက် အခွန်ကင်းလွတ်ခွင့် ရှိသည်-

- (၁) ပြုပြင်ထိန်းသိမ်းခြင်း၊ ပညာရေး၊ စာသင်ကြားရေး၊ သုတေသန သို့မဟုတ် သင်တန်းကိစ္စရပ်များ အလို့ငှာ နိုင်ငံရပ်ခြားမှ ပေးပို့သော အားလုံးသော အခကြေးငွေများ၊
- (၂) အထက်ပါ ကိစ္စရပ်များအတွက် ရရှိသော ချေးငွေ၊ ထောက်ပံ့ကြေး သို့မဟုတ် ဆုကြေးငွေများ၊
- (၃) ထိုသူ၏ စာပေသင်ကြားရေး၊ သုတေသန သို့မဟုတ် သင်တန်း သို့မဟုတ် ထိုသူ၏ပြုပြင်ထိန်းသိမ်းရန် လိုအပ်ချက်များအတွက် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ထောက်ပံ့ပေးမှုများနှင့် စပ်လျဉ်း၍ နှစ်စဉ် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၆၀၀ ထက်မပိုသော မည်သည့်အခကြေးငွေမဆို အကျုံးဝင်ပါသည်။

၂။ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးတစ်ယောက်သည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံသို့ မသွားရောက်မီ အချိန်အတောအတွင်းစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ပြီး အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် နည်းပညာပိုင်းဆိုင်ရာ၊ အသက်မွေးမှု သို့မဟုတ် စီးပွားရေးဆိုင်ရာ အတွေ့အကြုံများ ရရှိရန်အလို့ငှာ သင်တန်းသားတစ်ဦးအဖြစ် ရောက်ရှိနေခြင်းသည် အဆိုပါစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အလည်အပတ်ရောက်ရှိခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ စတင်ရောက်ရှိသည့်နေ့မှ ၄ နှစ်ထက်မပိုသော ကာလအတွက် အခြားအဆိုပါ စာချုပ်ဝင် အခွန်ကင်းလွတ်ခွင့် ရှိခြင်းသည် အောက်ပါတို့နှင့် သက်ဆိုင်စေရမည်-

- (က) ထိုသူ၏ ပြုပြင်ထိန်းသိမ်းခြင်း သို့မဟုတ် သင်တန်းဆိုင်ရာအလို့ငှာ နိုင်ငံရပ်ခြားမှ ပေးပို့သော လွှဲပြောင်းပေးငွေများအားလုံး၊
- (ခ) အဆိုပါ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ပုဂ္ဂိုလ်ရေးရာ ဝန်ဆောင်မှုပေးခြင်းအတွက် ရရှိသည့်မည်သည့် အခကြေးငွေမဆို။

၃။ ဤအပိုဒ်၏ စာပိုဒ်ခွဲ ၁ နှင့် ၂ အလို့ငှာ အကျိုးခံစားခွင့်များသည် တစ်ချိန်တည်း တစ်ပြိုင်တည်း ပူးပေါင်းတိုးပွားလာခြင်း မဖြစ်စေရ။

အပိုဒ်-၂၁

ဆရာများနှင့်သုတေသနပညာရှင်များ

၁။ တစ်ဦးတစ်ယောက်သောပုဂ္ဂိုလ်သည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံသို့ မသွားရောက်မည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ဌာနေ တစ်ဦးဖြစ်ပြီးအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံသို့ စာသင်ကြားရေး(သို့) သုတေသနပညာလုပ်ငန်း (သို့) လုပ်ငန်းနှစ်ရပ်စလုံးအတွက် တက္ကသိုလ်၊ ကျောင်း၊ ကောလိပ် (သို့) အခြားအလားတူ အသိအမှတ်ပြု ပညာရေးအဖွဲ့အစည်း၊ သိပ္ပံသုတေသနအဖွဲ့အစည်းများ၏ ကမ်းလှမ်းမှုကို သဘောတူခွင့်ပြု၍ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် စတင်ရောက်ရှိသည့်နေ့မှ နှစ်နှစ်ထက်မပိုသော ကာလအတွင်း အဆိုပါစာသင်ကြားခြင်းနှင့် သုတေသနလုပ်ငန်းအတွက် ရရှိသည့် မည်သည့် အခကြေးငွေမဆို ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ အခွန်စည်းကြပ်မှုမှ ကင်းလွတ်စေရမည်။

၂။ စာပိုဒ် ၁ တွင် 'သဘောတူခွင့်ပြုခဲ့ခြင်း' ဟူသော စကားရပ်သည် အဆိုပါ တက္ကသိုလ်၊ ကောလိပ်၊ ကျောင်း (သို့) အခြား ပညာရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် သိပ္ပံသုတေသန အဖွဲ့အစည်းတည်ရှိသည့် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံမှ ပေးသည့် ခွင့်ပြုချက်ကို ရည်ညွှန်းသည်။

၃။ ဤအပိုဒ်သည် တစ်ဦးတစ်ယောက်သော ပုဂ္ဂိုလ်အတွက် သို့မဟုတ် သီးသန့် ပုဂ္ဂိုလ်စုများအတွက် အကျိုးဖြစ်ထွန်းစေမည့် သုတေသနလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ခြင်းများဖြစ်လျှင် အဆိုပါ သုတေသနဆောင်ရွက်ခြင်းမှ ဖြစ်ထွန်းသော ဝင်ငွေနှင့် မသက်ဆိုင်စေရ။

အပိုဒ်-၂၂

အခြားဝင်ငွေ

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏ ဌာနေပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးရရှိသောဝင်ငွေသည် ဤသဘောတူစာချုပ်ပါ အထက်အပိုဒ်များတွင် အတိအလင်းဖော်ပြထားခြင်းမရှိသော ဝင်ငွေအမျိုးအစားဖြစ်ပါက ယင်းဝင်ငွေအပေါ် ထိုနိုင်ငံ၌သာ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။ သို့ရာတွင် ယင်းဝင်ငွေသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံအတွင်းရှိ ဝင်ငွေရလမ်းများမှ ဖြစ်ထွန်းလာလျှင်မူ ထိုအခြားစာချုပ်ဝင် နိုင်ငံ၌လည်း အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သည်။

၂။ စာပိုဒ် ၁ ပါအချက်အလက်များသည် အပိုဒ် ၆ စာပိုဒ် ၂ တွင် ဖော်ပြပါရှိသော မရွေ့မပြောင်းနိုင်သော ပစ္စည်းများမှ ဝင်ငွေမှတစ်ပါး သက်ဆိုင်ခြင်းမရှိစေရ။ သို့ရာတွင် ၎င်းဝင်ငွေကို လက်ခံရရှိသူသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခု၏ ဌာနေ ပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ပြီး အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းကို ၎င်းနိုင်ငံတွင် တည်ရှိသော အမြဲတမ်းဌာနေလုပ်ငန်းမှတစ်ဆင့် ပြုလုပ်ဆောင်ရွက်လျှင်ဖြစ်စေ၊ အခြေချလုပ်ငန်းတစ်ရပ်မှ သီးခြားလွတ်လပ်သော ပုဂ္ဂလိက ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းကို အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင်

ဆောင်ရွက်လျင်ဖြစ်စေ လုပ်ပိုင်ခွင့် သို့မဟုတ် ပိုင်ဆိုင်မှုတို့နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပေးခဲ့သော ဝင်ငွေသည် ဖော်ပြပါအခြေတမ်းတည်နေရာ လုပ်ငန်းနေရာ သို့မဟုတ် အခြေချလုပ်ငန်းတစ်ရပ်နှင့် ထိရောက်စွာ ဆက်သွယ်မှုရှိရမည်။ အပိုဒ် ၇ သို့မဟုတ် အပိုဒ် ၁၅ ပါ အချက်အလက်များနှင့် ယင်းကိစ္စအတွက် အခြေအနေပေါ်တွင် မူတည်၍ အကျိုးသက်ရောက်စေရမည်။

အပိုဒ်-၂၃

အခွန်နှစ်ထပ်ကောက်ခံခြင်းကိုရှောင်ရှားခြင်း

၁။ ဤသဘောတူစာချုပ်တွင် အတိအလင်း ဆန့်ကျင်ပြဋ္ဌာန်းထားချက်များမှတစ်ပါး စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ တစ်နိုင်ငံ၏ တည်ဆဲဥပဒေများအရ ဝင်ငွေခွန် ကောက်ခံခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဆက်လက် အတည်ဖြစ် ရမည်။

၂။ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ကိစ္စရပ်တွင် လာအိုပီဒီအာရ်နိုင်ငံတွင် ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်သောဝင်ငွေနှင့် စပ်လျဉ်း၍ လာအိုအခွန်ပေးဆောင်ခြင်းသည် အဆိုပါဝင်ငွေနှင့်စပ်လျဉ်း၍ မြန်မာအခွန်ပေးဆောင် ခြင်းမှ ခုနှိမ်ခွင့်ပြုစေရမည်။ သို့ရာတွင် ခုနှိမ်ခွင့်မပေးမီ အခွန်တွက်ချက်မှုသည် မြန်မာနိုင်ငံတွင် ကောက်ခံသည့် အခွန်ပမာဏထက် မပိုစေရ။

၃။ လာအိုပီဒီအာရ်နိုင်ငံ၏ ကိစ္စရပ်တွင် မြန်မာနိုင်ငံတွင် ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်သောဝင်ငွေနှင့် စပ်လျဉ်း၍ မြန်မာအခွန်ပေးဆောင်ခြင်းသည် အဆိုပါဝင်ငွေနှင့်စပ်လျဉ်း၍ လာအိုအခွန်ပေးဆောင် ခြင်းမှ ခုနှိမ်ခွင့်ပြုစေရမည်။ သို့ရာတွင် သို့ရာတွင် ခုနှိမ်ခွင့်မပေးမီ အခွန်တွက်ချက်မှုသည် လာအို နိုင်ငံတွင် ကောက်ခံသည့် အခွန်ပမာဏထက် မပိုစေရ။

၄။ ဤအပိုဒ်၏ စာပိုဒ် ၂ အလို့ငှာ ‘ ပေးဆောင်ရန်ဖြစ်သော လာအိုအခွန်’ ဟူသော စကားရပ်တွင် လာအို ပီဒီအာရ်နိုင်ငံတွင် စီးပွားရေး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရန်ရေးဆွဲထားသော အထူးအခွင့်အရေးများဆိုင် ရာဥပဒေများအရ ကင်းလွတ်ခွင့် သို့မဟုတ် နုတ်ပယ်ခွင့်မရှိသော လာအိုအခွန် ဖြစ်လျှင်ဖြစ်စေ၊ ဤ သဘောတူစာချုပ် အကျိုးသက်ရောက်သော လက်မှတ်ရေးထိုးသည့်နေ့ သို့မဟုတ် စတင်အကျိုး သက်ရောက်ပြီးနောက် အထူးလုပ်ဆောင်ချက် သို့မဟုတ် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်အာဏာပိုင်များ၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် အဆိုပါဥပဒေများတွင် ထပ်မံဖြည့်သွင်းခဲ့သော လာအိုအခွန်လည်း ပါဝင်သည် ဟု မှတ်ယူရမည်။

၅။ ဤအပိုဒ်၏ စာပိုဒ် ၃ အလို့ငှာ ‘ ပေးဆောင်ရန်ဖြစ်သော မြန်မာအခွန်’ ဆိုသည်မှာ မြန်မာနိုင်ငံ တွင် စီးပွားရေး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရန် ရေးဆွဲထားသော အထူးအခွင့်အရေးများဆိုင်ရာ ဥပဒေများအရ ကင်းလွတ်ခွင့် သို့မဟုတ် နုတ်ပယ်ခွင့်မရှိသော မြန်မာအခွန် ဖြစ်လျှင်ဖြစ်စေ၊ ဤ သဘောတူစာချုပ်

အကျိုးသက်ရောက်သော လက်မှတ်ရေးထိုးသည့်နေ့တွင်လည်းကောင်း၊ စတင်အကျိုးသက်ရောက်ပြီး နောက်တွင်လည်းကောင်း၊ ထပ်မံဖြည့်စွက်ခြင်းဖြင့်လည်းကောင်း စာချုပ်ဝင် နိုင်ငံများ၏ အခွင့်အာဏာပိုင်များ၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် အဆိုပါဥပဒေများတွင် ထပ်မံဖြည့်သွင်းခဲ့သော မြန်မာအခွန်လည်းပါဝင်သည်ဟု မှတ်ယူစေရမည်။

အပိုဒ်-၂၄

ခွဲခြားမှုမပြုလုပ်ရေး

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏ တိုင်းရင်းသားများအား အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အခွန်ပေးဆောင်ရခြင်း သို့မဟုတ် အခွန်နှင့်ဆက်နွှယ်သည့် လိုအပ်ချက်များနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ထိုအခြား စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် ယင်း၏တိုင်းရင်းသားများအား အလားတူအခြေအနေမျိုးတွင် အခွန်စည်းကြပ်ခြင်း သို့မဟုတ် အခွန်နှင့်ဆက်နွှယ်သည့် လိုအပ်ချက်များထက် ပိုမိုဝန်လေးသော အခွန်တာဝန်မရှိစေရ။

၂။ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင်ရှိသော စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ အမြဲတမ်းလုပ်ငန်းတည်ရာဌာနရှိသည့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းအပေါ် အခွန်စည်းကြပ်ရာတွင် ထိုအခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အလားတူလုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်နေသည့် လုပ်ငန်းအပေါ် အခွန်စည်းကြပ်သည်ထက် မလျော့နည်းစေရ။ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံသားသည် ၎င်းနိုင်ငံသား၏ အဆင့်အတန်းနှင့် မိသားစုအခွင့်အရေးအရ ရရှိသည့် တစ်ဦးချင်း သက်သာခွင့်နှင့် နုတ်ပယ်ခွင့်များအတိုင်း စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ပုဂ္ဂိုလ်သည် အလားတူအခွင့်အရေးများ ရခွင့်ရှိသည်ဟု မမှတ်ယူရ။

၃။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏ လုပ်ငန်းများသည် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦး သို့မဟုတ် အများမတည်ငွေရင်း အားလုံးဖြစ်စေ၊ တစ်စိတ်တစ်ဒေသကိုဖြစ်စေ တိုက်ရိုက် သော်လည်းကောင်း၊ သွယ်ဝိုက်၍သော်လည်းကောင်း ပိုင်ဆိုင်သည့် သို့မဟုတ် ထိန်းချုပ်ခြင်းရှိသော်လည်း စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံသည် ၎င်းနိုင်ငံရှိ အခြားအလားတူ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအပေါ် အခွန်စည်းကြပ်ခြင်း သို့မဟုတ် အခွန်နှင့်ဆက်နွှယ်သည့် လိုအပ်ချက်များထက် ပိုမိုဝန်လေးသော အခွန်တာဝန်ရှိစေမည့် မည်သည့်အခွန်စည်းကြပ်ခြင်း သို့မဟုတ် မည်သည့်လိုအပ်ချက်ကိုမျှ အခွန်ပေးဆောင်ရန် တာဝန်မရှိစေရ။

၄။ ခြွင်းချက်အရ အပိုဒ် ၉၏ စာပိုဒ် ၁၊ သို့မဟုတ် အပိုဒ် ၁၂၏ စာပိုဒ် ၆ပါ အချက်အလက်များသည် အတွင်းဝန်များ၊ အကောက်တော်ငွေများနှင့် အခြားထုတ်ပေးငွေများသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ လုပ်ငန်းတစ်ရပ်မှ အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဌာန ပုဂ္ဂိုလ်သို့ ယင်းလုပ်ငန်းအပေါ် စည်းကြပ်ရန် အမြတ်ငွေများကို တွက်ချက်ရန်အလို့ငှာ ပထမ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတွင် အလားတူအခြေအနေများနှင့် အညီ ထုတ်ပေးခဲ့ရသော အနေအထားအတိုင်း နုတ်ပယ်ပေးရမည်။

၅။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုသည် ယင်း၏ အမျိုးသားရေးမူဝါဒနှင့် စံသတ်မှတ်ချက်များအရ စီးပွားရေး သို့မဟုတ် လူမှုရေးဆိုင်ရာများ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရန် အမျိုးသားရေးဖော်ဆောင်ခဲ့မှုများ အတွက် အခွန်ဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးများပေးခြင်းသည် ဤစာပိုဒ်အရ ခွဲခြားမှုရှိသည်ဟု မမှတ်ယူစေရ။

၆။ ဤအပိုဒ်တွင် 'အခွန်စည်းကြပ်ခြင်း' ဟူသောစကားရပ်သည် ဤသဘောတူစာချုပ်အရ ကောက်ခံသည့်အခွန်များကို ဆိုလိုသည်။

အပိုဒ်-၂၅

နှစ်ဖက်အပြန်အလှန်သဘောတူညီချက်လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏ ဌာနပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးက စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ သို့မဟုတ် နှစ်နိုင်ငံလုံး၏ လုပ်ဆောင်ချက်များသည် အခွန်စည်းကြပ်ရာတွင် မိမိအတွက် ဤသဘောတူစာချုပ်နှင့် မညီညွတ်သည့် အကျိုးသက်ရောက်မှုရှိသည် သို့မဟုတ် ရှိနိုင်သည်ဟုယူဆလျှင် ထိုနိုင်ငံများတွင် ပြဌာန်းထားရှိသည့် အခွန်ဥပဒေများအရ ကုစားခွင့်ရှိစေကာမူ ထိုသူသည်ယင်းအမှုကို မိမိဌာနပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သည့် နိုင်ငံ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင်များထံ တင်ပြနိုင်သည်။ သို့မဟုတ် မိမိအမှုသည် အပိုဒ် ၂၄ ၏ စာပိုဒ် ၁ တွင် အကျုံးဝင်လျှင် မိမိတိုင်းရင်းသားဖြစ်ရာနိုင်ငံ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင် ထံတင်ပြနိုင်သည်။ ဤသဘောတူစာချုပ်ပါ ပြဌာန်းချက်များနှင့် ဆန့်ကျင်၍ အခွန်စည်းကြပ် ကောက်ခံထားလျှင် အမှုကို ပထမအကြိမ်နို့တစ်စာ ပေးသည့်နေ့မှစ၍ သုံးနှစ်အတွင်း တင်သွင်းနိုင်သည်။

၂။ အခွင့်ရအာဏာပိုင်က ကန့်ကွက်ချက်သည် မှန်ကန်ပြီး သင့်တင်လျောက်ပတ်သော ဖြေရှင်းမှုကို မိမိကိုယ်တိုင် ဆောင်ရွက်မပေးနိုင်လျှင် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏အခွင့်ရ အာဏာပိုင်နှင့် နှစ်ဦးနှစ်ဖက် ညှိနှိုင်း၍ ဤသဘောတူညီချက်နှင့် ညီညွတ်မှုမရှိသော အခွန်နှစ်ထပ်ကျသင့်စေခြင်းကို ရှောင်ရှားရန်အတွက် အမှုကိစ္စကို ဖြေရှင်းပေးရမည်။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ ပြည်တွင်းဥပဒေများ မည်သို့ပင်ဆိုစေကာမူ မည်သည့်သဘောတူချက် ရရှိအသုံးချရာတွင် စည်းကမ်းသတ်ကာလ မသက်ရောက်စေရ။

၃။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင်များသည် ဤသဘောတူစာချုပ်ကို အဓိပ္ပါယ်ဖွင့်ဆိုရာတွင်ဖြစ်စေ၊ ဆောင်ရွက်သည့်အခါတွင်ဖြစ်စေ၊ အခက်အခဲသို့မဟုတ် သံသယပေါ်ပေါက်လာလျှင် နှစ်ဦးနှစ်ဖက်သဘောတူညီမှုရှိစေရန် ကြိုးစားဆောင်ရွက်ရမည်။ ဤသဘောတူစာချုပ်တွင် ပြဌာန်းမထားသောကိစ္စများတွင် အခွန်နှစ်ထပ်ကျသင့်စေခြင်းကို ရှောင်ရှားရန်အတွက်လည်း ယင်းတို့နှစ်ဦးနှစ်ဖက် ညှိနှိုင်းနိုင်သည်။

၄။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင်များသည်အထက်ဖော်ပြပါ စာပိုဒ်များနှင့်စပ်လျဉ်း၍ သဘောတူညီချက်ရရှိရေးအတွက် တစ်ဖက်နှင့်တစ်ဖက် တိုက်ရိုက်ဆက်သွယ် ဆောင်ရွက်နိုင်သည်။

အပိုဒ်-၂၆

သတင်းအချက်အလက်များ အပြန်အလှန်ဖလှယ်ခြင်း

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင်များသည် ဤသဘောတူစာချုပ်ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ ကိုဖြစ်စေ၊ ဤသဘောတူစာချုပ်အရ အကျုံးဝင်သည့်အခွန်များ၊ အဆိုပါအခွန်များအား ရှောင်တိမ်းရန် သို့မဟုတ် လိမ်လည်ခြင်းမှ ကာကွယ်တားဆီးရန် သီးသန့်ဆောင်ရွက်ချက်များနှင့် ဤသဘောတူ စာချုပ်နှင့် မဆန့်ကျင်သည့် အခွန်စည်းကြပ်ကောက်ခံခြင်းများသည် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်း အခွန်ဥပဒေများကို ဖြစ်စေ လိုက်နာဆောင်ရွက်ရာတွင် လိုအပ်သောသတင်းအချက်အလက်များကို ဖလှယ်ရမည်။ အပိုဒ် ၁ ပါအချက်များသည် ဤသတင်းဖလှယ်မှုကို ဟန့်တားရာ မရောက်စေရ။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံက ထိုသို့ဖလှယ်သည့်သတင်းတစ်ရပ်ရပ်ကို ယင်းနိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်းအခွန်များဆိုင်ရာ ဥပဒေများအရ သတင်းအချက်အလက်များနည်းတူ လျှို့ဝှက်အဆင့်ထားရှိရမည်။ အဆိုပါ သတင်း အချက်အလက်များကို ဤသဘောတူစာချုပ်နှင့် အကျုံးဝင်သည့်အခွန်စည်းကြပ်ကောက်ခံခြင်း သို့မဟုတ် ကောက်ခံခြင်းနှင့်အညီ တိကျစွာဆောင်ရွက်စေခြင်း၊ တရားစွဲဆိုခြင်း၊ အယူခံများ ဆုံးဖြတ်ခြင်းတို့နှင့် ဆက်နွှယ်နေသည့် ပုဂ္ဂိုလ်များ၊ အာဏာပိုင်များ(တရားရုံးများနှင့် အုပ်ချုပ်ရေး ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်း များအပါအဝင်)ကိုသာ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုရမည်။ အဆိုပါ သတင်းအချက်အလက် များကို အစိုးရတရားရုံး သို့မဟုတ် တရားရေးဆိုင်ရာ ဆုံးဖြတ်ချက်များအတွက်သာ ထုတ်ဖော်ပြောဆို နိုင်သည်။

၂။ ဤအပိုဒ်၏စာပိုဒ် ၁ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များသည် အောက်ဖော်ပြပါ မည်သည့်ကိစ္စရပ်တွင်မျှ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ အခွင့်ရအာဏာပိုင်များအပေါ် တာဝန်ရှိသည်ဟု အဓိပ္ပာယ်ကောက်ယူခြင်းမပြုရ-

- (က) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ သို့မဟုတ် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ ဥပဒေများ၊ အုပ်ချုပ်မှုဆိုင်ရာ လက်တွေ့ကျင့်သုံးမှုများနှင့်ဆန့်ကျင်ပြီး အုပ်ချုပ်ရေးဆိုင်ရာစီမံချက်ဖြင့် ဆောင်ရွက် ခြင်း၊
- (ခ) စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ သို့မဟုတ် အခြားစာချုပ်ဝင်နိုင်ငံ၏ဥပဒေများအရ သို့မဟုတ် သာမန် အားဖြင့် အုပ်ချုပ်ရေးလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် မရရှိနိုင်သော သတင်း အချက်အလက်များကို ဖြည့်ဆည်းပေးခြင်း၊

- (ဂ) မည်သည့် ကုန်သွယ်ရေး၊ စီးပွားရေး၊ စက်မှုလက်မှု၊ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေး သို့မဟုတ် ပညာရှင်လုပ်ငန်းဆိုင်ရာ လျှို့ဝှက်ချက် သို့မဟုတ် ကုန်သွယ်ရေးလုပ်ငန်းစဉ် သို့မဟုတ် သတင်းအချက်အလက်များကို ဖော်ထုတ်ပြောဆိုပါက အများပြည်သူဆိုင်ရာမူဝါဒနှင့် ဆန့်ကျင်မှုဖြစ်သည့် သတင်းအချက်အလက်များကို ဖြည့်ဆည်းပေးခြင်း။

အပိုဒ်-၂၇

သံတမန်အဖွဲ့ဝင်များနှင့် ကောင်စစ်ဝန်ဆိုင်ရာတာဝန်ထမ်းဆောင်သူများ

နိုင်ငံတကာဥပဒေ၏ အထွေထွေစည်းမျဉ်းများအရလည်းကောင်း၊ သို့မဟုတ် အထူးသဘော တူညီချက်ပါ အချက်အလက်များအရ လည်းကောင်း၊ သံတမန်အဖွဲ့ဝင်များနှင့် ကောင်စစ်ဆိုင်ရာ၊ ရာထူးတာဝန်ထမ်းဆောင်သူများ၏ ဘဏ္ဍာငွေကြေးဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးများကို ဤစာချုပ်ပါ အချက် အလက်များအနေဖြင့် မည်သည့်နည်းနှင့်မျှ အကျိုးသက်ရောက်ခြင်း မရှိစေရ။

အပိုဒ်-၂၈

စာချုပ်အတည်ဖြစ်ခြင်း

၁။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများ အချင်းချင်း သံတမန်နည်းလမ်းများအရ သက်ဆိုင်ရာ ဥပဒေများမှ လိုအပ် သောလုပ်ထုံး၊ လုပ်နည်းများနှင့်အညီ ပြီးစီးအောင် ဆောင်ရွက်ပြီးလျှင် ဤစာချုပ်အတည် ဖြစ်စေရန် စာဖြင့် အပြန်အလှန် အကြောင်းကြားရမည်။

၂။ ဤစာပိုဒ် ၁ ပါ ပြန်တမ်းထုတ်ပြန်သည့် ရက်စွဲ၏ နောက်တစ်ရက်တွင် ဤစာချုပ် အတည် ဖြစ်စေရမည်။

၃။ ဤစာချုပ်ပါ အချက်အလက်များ အကျိုးသက်ရောက်စေရမည်-

(က) မြန်မာနိုင်ငံတွင်-

- (၁) ပင်ရင်းမှနှုတ်ယူထားသည့်အခွန်ငွေများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဤသဘောတူစာချုပ် အတည်ဖြစ်သည့် ဘဏ္ဍာရေးနှစ်ကုန်ဆုံးပြီးနောက် တစ်ဆက်တည်းဖြစ်သော ဘဏ္ဍာရေးနှစ်စသည့် ဧပြီလတစ်ရက်နေ့ သို့မဟုတ် ယင်းနောက်ပိုင်းတွင်ရရှိ သည့် ဝင်ငွေ၊
- (၂) မည်သည့်စည်းကြပ်နှစ်တွင်မဆို ဝင်ငွေအပေါ်ကောက်ခံသည့် အခွန်များကို ကောက်ခံရာတွင် ဤစာချုပ်အတည်ဖြစ်သည့် ဘဏ္ဍာရေးနှစ် နှင့်တဆက်တည်း

ဖြစ်သော ဒုတိယမြောက်ဖြစ်သည့် ဘဏ္ဍာရေးနှစ်၏ ဧပြီလတစ်ရက်နေ့ သို့မဟုတ် ယင်းနောက်ပိုင်းရရှိသည့် ဝင်ငွေများအပေါ်တွင် ကောက်ခံရမည်။

(ခ) လာအိုပီဒီအာရ်နိုင်ငံတွင်-

- (၁) ပင်ရင်းမှနှုတ်ယူထားသည့်အခွန်ငွေများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဤသဘောတူစာချုပ် အတည်ဖြစ်သည့် နှစ်ကုန်ဆုံးပြီးနောက် တစ်ဆက်တည်းဖြစ်သော ပြက္ခဒိန်နှစ် စသည့် ဇန်နဝါရီ တစ်ရက် သို့မဟုတ် ယင်းနောက်ပိုင်းတွင် ရရှိသည့်ဝင်ငွေ၊
- (၂) မည်သည့်စည်းကြပ်နှစ်တွင်မဆို ဝင်ငွေအပေါ်ကောက်ခံသည့် အခွန်များကို ကောက်ခံရာတွင် ဤစာချုပ်အတည်ဖြစ်သည့် ပြက္ခဒိန်နှစ် နှင့်တစ်ဆက်တည်း ဖြစ်သော ဒုတိယမြောက်ဖြစ်သည့် ပြက္ခဒိန်နှစ်၏ ဇန်နဝါရီလ ၁ ရက်နေ့ သို့မဟုတ် ယင်းနောက်ပိုင်းရရှိသော ဝင်ငွေများအပေါ်တွင် ကောက်ခံရမည်။

အပိုဒ်-၂၉

ရပ်စဲခြင်း

စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ခုမှ ရပ်စဲခြင်းမပြုမီအထိ ဤစာချုပ်သည် အကျိုးအာဏာ သက်ရောက် နေမည်။ စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်ရပ်ရပ် သံတမန်နည်းလမ်းများအရ ဤစာချုပ် အတည်ဖြစ်သည့် နေ့မှ စ၍ ငါးနှစ်တာကာလကုန်ဆုံးပြီးနောက် မည်သည့် ပြက္ခဒိန်နှစ် မကုန်ဆုံးမီ အနည်းဆုံး ခြောက်လ အတောအတွင်း သံတမန်ရေးရာနည်းလမ်းဖြင့် ရပ်ဆိုင်းကြောင်းအကြောင်း ကြားအသိပေးရမည်။ ဤအခြေအနေတွင် ဤစာချုပ်အကျိုးသက်ရောက်မှု ရပ်ဆိုင်းစေရမည်-

(က) မြန်မာနိုင်ငံတွင်-

- (၁) ပင်ရင်းမှနှုတ်ယူထားသည့် ဝင်ငွေနှင့်စပ်လျဉ်း၍ နို့တစ်စာပေးသည့် နှစ်ကုန် ဆုံးပြီး တစ်ဆက်တည်းဖြစ်သော ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ဧပြီလတစ်ရက်နေ့ သို့မဟုတ် ယင်းနေ့နောက်ပိုင်း ရရှိသည့်ဝင်ငွေ၊
- (၂) မည်သည့်စည်းကြပ်နှစ်အတွက်မဆို ဝင်ငွေအပေါ်ကောက်ခံသည့် အခွန်များကို ကောက်ခံရာတွင် ဤစာချုပ်အတည်ဖြစ်သည့် ဘဏ္ဍာရေးနှစ် နှင့်တစ်ဆက်တည်း ဖြစ်သော ဒုတိယမြောက်ဖြစ်သည့် ဘဏ္ဍာရေးနှစ်၏ ဧပြီလတစ်ရက်နေ့ သို့မဟုတ် ယင်းနောက်ပိုင်းရရှိသည့် ဝင်ငွေများအပေါ်တွင် ကောက်ခံရမည်။

(ခ) လာအိုပီဒီအာရ်နိုင်ငံတွင်-

- (၁) ပင်ရင်းမှနှုတ်ယူထားသည့် ဝင်ငွေနှင့်စပ်လျဉ်း၍ နို့တစ်စာပေးသည့် နှစ်ကုန် ဆုံးပြီး တစ်ဆက်တည်းဖြစ်သော ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ဧပြီလ တစ်ရက်နေ့ သို့မဟုတ် ယင်းနေ့ နောက်ပိုင်း ရရှိသည့်ဝင်ငွေ ၊
- (၂) မည်သည့်စည်းကြပ်နှစ်အတွက်မဆို ဝင်ငွေအပေါ်ကောက်ခံသည့် အခွန်များကို ကောက်ခံရာတွင် ဤစာချုပ်အတည်ဖြစ်သည့် ပြုကွဲခိန်နှင့်တဆက်တည်း ဖြစ်သော ဒုတိယမြောက်ဖြစ်သည့် ပြုကွဲခိန်နှစ်၏ ဇန်နဝါရီလ ၁ ရက်နေ့ သို့မဟုတ် ယင်းနောက်ပိုင်းရရှိသော ဝင်ငွေများအပေါ်တွင် ကောက်ခံရမည်။

သက်သေများရှေ့မှောက်တွင် အခွင့်အာဏာပေးထားခြင်းခံရသူများမှ အောက်တွင် ဤစာချုပ် အား လက်မှတ်ရေးထိုး ကြပါသည်-

မြန်မာဘာသာ၊ လာအိုဘာသာ၊ အင်္ဂလိပ်ဘာသာ မူရင်းခွဲတို့ဖြင့် နေပြည်တော်တွင် ၂၀၀၉ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့၌ပြုလုပ်ပါသည်။ သုံးဘာသာဖြင့်ပြုလုပ်သည့် စာချုပ်သုံးခုလုံးသည် ထပ်တူ ထပ်မျှတရားဝင်၍ မှန်ကန်သည်ချည်းဖြစ်သည်။ ဤသဘောတူစာချုပ်ကို အဓိပ္ပါယ်ဖွင့်ဆိုရာတွင် လည်းကောင်း၊ သက်ဆိုင်စေရာတွင်လည်းကောင်း အငြင်းပွားမှုပေါ်ပေါက်လာပါက အင်္ဂလိပ်ဘာသာ ဖြင့်ရေးသားထားသောစာမူသည် လွှမ်းမိုး၍ အတည်ဖြစ်စေရမည်။

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံ
အစိုးရအတွက်

လာအိုပြည်သူ့ဒီမိုကရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံ
အစိုးရအတွက်

(လှထွန်း)
ဝန်ကြီး
ဘဏ္ဍာရေးနှင့်အခွန်ဝန်ကြီးဌာန

(Dr. Thongloun SISOUATH)
ဒုတိယဝန်ကြီးချုပ်နှင့်ဝန်ကြီး
နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန

ဝင်းရှိန်
ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး



စာအမှတ် ၊ ဘခ - ၁/၂၇၄ (၃၈၂၁ / ၂၀၁၂)
ရက်စွဲ၊ ၂၀၁၂ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၂၀ ရက်

ဖြန့်ဝေခြင်း

နိုင်ငံတော်သမ္မတရုံး

ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့ရုံး

လွှတ်တော်ရုံး

ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော်ချုပ်

နိုင်ငံတော်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဆိုင်ရာခုံရုံး

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ရုံး

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနအားလုံး

ပြည်ထောင်စုရှေ့နေချုပ်ရုံး

ပြည်ထောင်စုစာရင်းစစ်ချုပ်ရုံး

ပြည်ထောင်စုရာထူးဝန်အဖွဲ့

ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန

ဘဏ္ဍာရေးနှင့်အခွန်ဝန်ကြီးဌာနအောက်ရှိ ကျန်ဌာနအဖွဲ့အစည်းများအားလုံး

ပုံနှိပ်ရေးနှင့်စာအုပ်ထုတ်ဝေရေးလုပ်ငန်းသို့ မြန်မာနိုင်ငံပြန်တမ်းတွင်ထည့်သွင်းကြေငြာပေးပါရန်မေတ္တာရပ်ခံချက်ဖြင့်ပေးပို့ပါသည်။

ဝန်ကြီးရုံးအဖွဲ့ခွဲများအားလုံး

ဝန်ကြီးရုံးအမှုတွဲခန်း

အမိန့်အရ



(ဒေါက်တာလင်းအောင်)

ဒုတိယဝန်ကြီး

